
PLE DE L'AJUNTAMENT

Sessió Ordinària
Acta Núm. 3

Dijous, 22 de març de 2018
1a Convocatòria

Senyors/Senyores assistents:

Alcaldessa-presidenta:  RAQUEL SÁNCHEZ JIMÉNEZ

Regidors/Regidores: SR.  MIQUEL  ÀNGEL  DÍAZ  NARANJO,   SRA.  ROSA  MARIA
FERNÁNDEZ  LABELLA,  SR.   JORDI  TORT  I  REINA,  SR.  JORDI  JIMÉNEZ
HORCAJADAS,  SR.  GERMÁN BARRENA CASERO,  SR.  ÈRIC  PLAZA LÓPEZ,  SRA.
GEMMA  BADIA  CEQUIER,  SR.  MIGUEL-ÁNGEL  IBÁÑEZ  GINER,  SR.  CARLOS
GARCÍA AJENJO,  SR.  FRANCISCO  GAVILÁN  PEÑA,  SRA.  GUADALUPE  DEL RÍO
REYES,  SR.  ANDREU  PÉREZ  LORITE,  SR.  ALBERT  MASSANA I  GRÀCIA,  SRA.
MARTA JIMÉNEZ  I  IBORRA,  SR.  MIGUEL  HERRERA DÍAZ,  SR.  JUAN  CARLOS
BONDÍA GARCÍA, SRA. MÓNICA PARÉS CENTENO, SR. JOSEP LLOBET NAVARRO,
SR. RAMON CASTELLANO ESPINOSA I SR. ANTONI RAFANELL AMAT.

Funcionaris:
Secretari general: Sr. Roger Cots Valverde
Interventor: Sr. Jose María García Pascual

En el saló de Plens de l'Ajuntament de Gavà, situat a la  Plaça de Jaume Balmes, s/n  , es va
reunir  el  Ple  de  l'Ajuntament  el  dia  22  de  març  de  2018,  en  sessió  ordinària,  primera
convocatòria,  amb   la  presidència   de  la  Sra.  Raquel  Sánchez  Jiménez,  com  alcaldessa-
presidenta,  concorrent els senyors/les senyores que s'esmenten més amunt, assistits pel secretari
general, Sr. Roger Cots Valverde.

Tant al començament com durant tota la sessió es va donar el quòrum d’assistència (1/3 del
nombre legal) exigit per a la constitució vàlida del Ple, per l’art. 46.2.c) de la Ley 7/1985, de 2
de abril, Reguladora de las Bases de Régimen Local.

I essent les 18:13, la Sra. Alcaldessa-presidenta, va declarar oberta la sessió.

Es van prendre per unanimitat, llevat d'aquells casos on expressament s'indica altra cosa, els
acords següents:
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1 – ACTA DE LA SESSIÓ ANTERIOR

Aprovar l'acta de la sessió anterior, núm 2, de data 22 de febrer de 2018

2 – DONAR COMPTE DE LA LIQUIDACIÓ DEL PRESSUPOST DE L'AJUNTAMENT 
EXERCICI 2017
 
Donar-se  per  assabentat,  segons  el  que  disposa  l'article  193.4  del  Real  Decreto  Legislativo
2/2004, de 5 de març, pel que s'aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes
Local,  del  Decret  de  l'Alcaldia  de  data  1  de  març  de  2017  per  mitjà  del  qual  s'aprova  la
liquidació del pressupost de 2017 de l'Ajuntament, l'estructura de la qual és la següent:
 
PRESSUPOST DE L'AJUNTAMENT   

      

1. Drets pendents de cobrament a 31/12/2017 11.891.951,73 

   Obligacions pendents de pagament a 31/12/2017 8.315.685,66 

      

2. Resultat pressupostari ajustat  9.412.494,45

3. Romanents de crèdit  12.436.617,89

4. Romanents de tresoreria per a despeses generals  6.149.462,07

 

---------

Després de la intervenció del ponent, Sr. Jordi Tort tinent d'alcalde de Nova Governança i
Economia, intervé, pel grup municipal de GSSP el Sr. Miguel Herrera que diu textualment:
«Ahora que tenemos un superávit de más de 6 millones, y ya pasados los presupuestos,
esperamos que el gobierno municipal tenga en cuenta las propuestas que GSSP hizo en los
presupuestos,  como por ejemplo la construcción de una guardería municipal,  que sería
Inversión  Financieramente  sostenible,  y  por  lo  tanto  se  podría  financiar  con  este
remanente.»

A continuació intervé, pel grup municipal del C's, el Sr. Miguel Angel Ibáñez que espera
que els supòsits d'utilització dels romanents de tresoreria s’ampliïn, tal com va demanar el
seu grup parlamentari al Congrés.

Torna a intervenir el ponent, Sr. Jordi Tort, per manifestar, adreçant-se al Sr. Ibáñez, que
també desitgen que s'amplien els conceptes d'inversions financerament sostenibles, sobre
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tot,  per  exemple,  pels  vehicles  de  recollida  i  neteja  d'escombraries,  que  ara  no  es
consideren. Adreçant-se al Sr. Herrera manifesta que en aquest Ple s'està donant compte del
romanent, i que l'equip de Govern recull les idees de tothom, primer de la ciutadania, dels
grups i les del seu programa, i que als propers plens es debatran les inversions a realitzar
amb els romanents.

3 –   APROVACIÓ DE LA MODIFICACIÓ DE LA RELACIÓ DE LLOCS DE TREBALL 
DE LA PLANTILLA DE PERSONAL DE L'AJUNTAMENT DE GAVÀ 
CORRESPONENT A L'ANY 2018

 
Antecedents
 
En data 28 de juny de 2017 el Ple municipal va aprovar la modificació de la relació de llocs de
treball i de la plantilla de personal de l’Ajuntament de Gavà.
 
Per  acord  de  Junta  de  Govern  Local  de  data  28  de  juliol  de  2017,  s’aproven  les  bases
específiques que regeixen la convocatòria del procés de selecció mitjançant el torn de promoció
interna de 12 places d’administratiu/va d’administració general com a funcionari/a de carrera.
 
Fonaments de dret
 
L’article 74 del Real Decreto Legislativo 5/2015, de 30 de octubre, por el que se aprueba el texto
refundido de la Ley del Estatuto Básico del Empleado Público preveu que les administracions
públiques estructuraran la seva organització a través de relacions de llocs de treball  o altres
instruments organitzatius similars.
 
Els articles 29 i següents del Decret Legislatiu 1/1997, de 31 d’octubre, pel qual s’aprova la
refosa en un text únic dels preceptes de determinats textos legals vigents a Catalunya en matèria
de funció pública, estableixen el contingut de les relacions de llocs de treball.
 
L'article 31 del Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el reglament de personal al
servei de les entitats locals de Catalunya, determina els documents que s’han d’incorporar en la
relació de llocs de treball.
 
L’article  22.2.i  de  la  Llei  7/1985,  de  2 d’abril,  de  bases  de règim local  i  52.2.j  del  Decret
Legislatiu  2/2003,  pel  qual  s’aprova  el  text  refós  de  la  Llei  municipal  i  de  règim local  de
Catalunya, estableix que correspon al Ple l’aprovació de la relació de llocs de treball.
 
De  conformitat  amb el  que  disposa  l'art.  32  de  la  Llei  9/1987,  de  12  de  juny,  d'òrgans  de
representació, determinació de les condicions de treball i participació del personal al servei de
les administracions públiques i l'art. 37 del RDL 5/2015, de 30 d’octubre, pel qual s’aprova la
Llei de l’Estatut Bàsic de l’Empleat Públic, la Relació de Llocs de Treball haurà de ser objecte
de negociació atès que conté,  entre d'altres,  matèries com la determinació i  aplicació de les
retribucions del personal, la classificació dels llocs de treball, els sistemes de provisió i promoció
professional, així com d'altres aspectes relacionats amb les condicions laborals del personal. En
aquest sentit la negociació del contingut de la modificació de la Relació de Llocs de Treball ha
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estat  realitzada  a  la  comissió  paritària  de  seguiment  de  l'acord  de  condicions  laborals  del
personal de l'Ajuntament de Gavà.
 
Vist l’informe del cap de Recursos Humans
 
Per tot això, i en virtut de les atribucions que m'han estat delegades per l'Alcaldia mitjançant
decret de data 1 de març de 2017 dictat a l'empara de l'establert per la Llei 7/1985, de 2 d'abril,
Reguladora de les Bases del Règim local i el Decret Legislatiu 2/2003 de 28 d'abril, Text Refós
de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya el tinent d’alcalde i president de l’Àmbit de
Nova Governança i  Economia,  sotmet a  l’aprovació del  Ple,  previ  dictamen de la Comissió
Informativa de Nova Governança, Economia i Promoció de la Ciutat, l’adopció del següents
 
ACORDS:
 
Primer.- Amortització dels següents llocs de treball:
1 efectiu del lloc de treball d’auxiliar administratiu PRE/HP 13 Fc
1 efectiu del lloc de treball d’auxiliar administratiu PRE/HP 09
2 efectius del lloc de treball d’auxiliar administratiu PRE/CM 15
1 efectiu del lloc de treball d’auxiliar administratiu PEUMAPE/CASP- 07F
1 efectiu del lloc de treball d’auxiliar administratiu PRE/CM 31
1 lloc de treball d’auxiliar administratiu: PRE/HP- 13Fb
1 lloc de treball d’auxiliar administratiu: PRE- 03a
1 lloc de treball d’auxiliar administratiu: PRE/CM - 9F
1 lloc de treball d’auxiliar administratiu GMMC- 12
1 lloc de treball d’auxiliar administratiu PRE/PE 04
1 lloc de secretari/ària del Coordinador de l’Oficina de l’Alcalde PRE/017-04
 
Segon.- Creació dels següents llocs de treball:
2 efectius del lloc de treball d’administratiu PRE/HP 12
1 efectiu del lloc de treball d’administratiu: PEUMAPE/CASP-06
1 efectiu del lloc de treball d’administratiu PRE/HP 06
1 efectiu del lloc de treball d’administratiu PRE/CM 08
1 efectiu del lloc de treball d’administratiu PRE/CM 30
1 lloc de treball d’administratiu de l’OAC: PRE/CM 15 a
1 lloc de treball d’administratiu: GMMC-12
1 lloc de treball d’administratiu PRE/PE 04
1 lloc de secretari/ària del Coordinador de l’Oficina de l’Alcalde PRE/017-04
 
Tercer– Pel que fa a la plantilla del personal i a conseqüència dels tres processos de promoció
interna efectuats, es necessari modificar-la i adaptar-la als resultats dels processos de selecció
abans esmentats.
 
Quart.- Les despeses corresponents a les modificacions proposades no suposen un increment del
capítol  I  del  pressupost  municipal  de  l'exercici  2018 atenent  a  que ja  es  troben incloses  al
pressupost  inicial.

L’acord va ser adoptat per onze (11) vots a favor (8 PSC, 2 GSSP i 1 CiU -Sr. Castellano-), cap
en contra i deu (10) abstencions (4 C’s, 3 ERC, 2 PP i 1 CiU- Sr. Rafanell-), donant-se per tant el
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vot  favorable  de  la  majoria  simple  (més  vots  afirmatius  que  negatius)  dels  membres  de  la
Corporació presents –en aquest moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general,
exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i
l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei
municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Després de la intervenció del ponent, Sr. Jordi Tort tinent d'alcalde de Nova Governança i
Economia,  intervé,  pel  grup  municipal  de  GSSP  el  Sr.  Miguel  Herrera  que  diu
textualment: «Todo lo que sea beneficiar la estabilidad y los derechos laborales de las y
los trabajadores de esta casa nos parece siempre correcto. Por lo tanto nuestro voto será a
favor».

Torna a intervenir el ponent, Sr. Jordi Tort, per manifestar que si bé sempre diuen que
recolzen tot el que sigui beneficiar als treballadors, quan van portar  l'última millora dels
nivells de la policia, fa un any i mig, van votar abstenció.

4 – APROVACIÓ INICIAL EXPEDIENT DE MODIFICACIÓ DE CRÈDITS NUM 5/2018
DEL PRESSUPOST GENERAL 2018 DE L'AJUNTAMENT DE GAVÀ
 
ANTECEDENTS
 
Havent estat aprovat amb caràcter definitiu el Pressupost General de l'Ajuntament de Gavà per a
l'exercici 2018, en sessió celebrada el dia 25 de gener de 2018.
 
Atès la necessitat d'atendre despeses que són necessàries i urgents i no poden ésser ajornades fins
el  proper  exercici  sense  produir  un  greu  afebliment  dels  interessos  de l'Ajuntament  i  tenint
present  que aquestes  despeses  no  disposen de  consignació  pressupostària,  sent  necessària  la
tramitació d'un expedient de modificació de pressupost mitjançant crèdit extraordinari, finançat
per operació de crèdit.
 
Atès la necessitat de modificació del pressupost de despeses sense alterar la quantia total del
mateix, mitjançant transferència de crèdit d'una aplicació de despesa que s’estima reduïble sense
pertorbació del servei .
 
Vist l'informe de fiscalització amb la conformitat de la intervenció i la Memòria d'Alcaldia.
 
FONAMENTS DE DRET
 
Articles 177 a 182 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals.
Transferències de crèdit article 41 del Reial Decret 500/1990
Crèdits extraordinaris i Suplements de crèdit articles 35 a 37 Reial Decret 500/1990
Generació de crèdit article 43 del Reial Decret 500/1990
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Per tot això, el tinent d'alcalde i president de l'Àmbit de Nova Governança i Economia proposa
al Ple de l'Ajuntament previ dictamen de la Comissió Informativa corresponent l'adopció del
següent
 
ACORD:
 
PRIMER. Aprovar inicialment la modificació de crèdits per crèdit extraordinari del Pressupost
de l’Ajuntament 2018, finançat per operació de crèdit i baixes amb el detall per aplicacions que
figura a continuació i per un import total de 1.863.578,00 €, d’acord amb l’estructura següent:
 

Finançament

Ex. Concepte Descripció Nou Ingrés Baixa

2018 25916 0110A 91300 Préstecs rebuts a ll/t 1.853.578,00  

2018 40016 4311A 482010018
Subvencions  a  assoc.
Comerciants

 10.000,00

    TOTAL 1.853.578,00 10.000,00

Crèdit Extraordinari

Ex. Aplicació de despesa Descripció Import  

2018 34016 1621A 740000018
Transf.  de  capital  a
PRESEC - RSU

1.247.618,00  

2018 34016 1620A 740000018
Transf.  de  capital  a
PRESEC - Neteja Viària

396.702,00  

2018 34016 1553A 740000018
Transf.  de  capital  a
PRESEC  -  Vies
Públiques

100.452,00  

2018 34016 1710A 740000018
Transf.  de  capital  a
PRESEC - Parcs i jardins

27.716,00  

2018 34016 1650A 740000018
Transf.  de  capital  a
PRESEC  -  Enllumenat
Públic

81.090,00  

2018 40016 4311A 489009918 Aportació  a  la  Unió  de 5.000,00  
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Botiguers de Gavà

2018 40016 4311A 489019918
Aportació  a  l'Associació
de  comerciants  l'Illa  del
Centre de Gavà

5.000,00  

    TOTAL 1.863.578,00  

 
SEGON. Que un cop transcorregut el termini d'exposició al públic a l'efecte de reclamacions i
al·legacions, previst als article 169 i 177 del Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes
Locals,  sense  que s'hi  hagi  interposat  cap reclamació  o al·legació,  s'entengui  definitivament
aprovat  l'expedient  de  modificacions  de  crèdit  núm.  5/2018  del  pressupost  de  l'Ajuntament
corresponent a l'exercici 2018.
 
L’acord va ser adoptat per unanimitat, donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment–
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Després de la intervenció del ponent, Sr. Jordi Tort tinent d'alcalde de Nova Governança i
Economia,  intervé,  pel  grup  municipal  de  GSSP  el  Sr.  Miguel  Herrera  que  diu
textualment:  “Nuestro  grupo  municipal  suele  ser  neutro  en  las  modificaciones  del
presupuesto a menos de que vea algo flagrante o muy necesario.  En esta ocasión nos
encontramos en el segundo caso. Gavà necesita mejorar su servicio de limpieza, mejorar
los contenedores y la flota de camiones que recogen la basura. Por lo tanto nuestro voto
será a favor”.

A continuació  intervé,  pel  grup  municipal  del  C's,  el  Sr.  Miguel  Àngel  Ibáñez  que
considera molt  adient  la previsió de la maquinària,  pel  cas que no entri  dintre  de les
inversions financerament sostenibles.

5 – APROVACIÓ INICIAL DE LES BASES REGULADORES DEL PHONOLAKE, 
CONCURS DE MÚSICA DE GAVÀ.
 
 Antecedents:
 
1.- El tècnic de Joventut ha emès informe mitjançant el qual, de manera resumida, exposa:
 
“PHONOLAKE, és el Concurs de Música de Gavà, gestionat pel departament de Joventut de
l’Àmbit  de  Benestar  i  Acció  Social  de  l’Ajuntament  de  Gavà,  pretén  promocionar  les  arts
musicals i seleccionar els grups de música que actuen al Phonofestival, el Festival de Música de
Gavà, que es celebra a l’Auditori Marc Grau, durant un cap de setmana de juliol.
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Aquest  concurs neix amb la voluntat  de  donar suport  a aquelles  bandes novells,  essent  una
plataforma per a la promoció, difusió i exhibició de la creació artística musical. Aquesta acció
està emmarcada en el Circuit Musical de Gavà.
 
El objectius del concurs són:
 

• Suport a la creació musical de la ciutat de Gavà.
• Potenciar  el  Phonofestival  com  un  festival  musical  de  referència  musical  al  Baix

Llobregat.
• Promoure la participació de joves en la creació musical de la ciutat.”

 
 2.- L'Interventor Municipal ha emès informe preceptiu a l’aprovació de la modificació de les
Bases reguladores de subvencions.
 
Fonaments de Dret:
 
1.- La promoció de la Cultura està catalogada com a competència pròpia dels municipis, segons
el redactat donat a l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de els bases del règim
local,  per  la  Llei  27/2013,  de  27  de  desembre,  de  racionalització  i  sostenibilitat  de
l’administració local, al seu article primer, punt 8.
 
2.- L’article 17.3 de l’Ordenança General de Subvencions de l’Ajuntament de Gavà estableix 
que la competència per a l’aprovació de les Bases reguladores correspon al Ple de l’Ajuntament
de Gavà.
 
3.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel
que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix cap
norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació de les bases de subvencions.
 
Per tot  això,  el tinent  d’alcalde i  president  de l’Àmbit  de Benestar  i  Acció Social,  sotmet a
l’aprovació del Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa de l’Àmbit de Benestar i Acció
Social, l’adopció del següents
 
ACORDS:
 
Primer.- Aprovar inicialment les Bases Reguladores del Phonolake, Concurs de música de Gavà.
 
Segon.- Sotmetre  les  bases  esmentades  a  informació  pública  per  un  termini  de  vint  dies,
mitjançant  un  anunci  que  s’ha  de  publicar  al  Butlletí  Oficial  de  la  Província  i  en  el  tauler
d’anuncis de l’Ajuntament de Gavà, així com una referència del citat anunci al Diari Oficial de
la Generalitat, de conformitat amb el que disposa l’article 124.2 del Decret 179/1995, de 13 de
juny, pel qual s’aprova el Reglament d’obres, activitats i serveis dels ens locals i l’article 9.3 de
la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions.
 
Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al·legació dintre el període d’informació pública,
l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu. Si es presenten se seguirà el
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procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens
Locals.
 
L’acord va ser adoptat per quinze (15) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP i 2 CiU), cap en
contra i sis (6) abstencions (4 C’s, i 2 PP), donant-se per tant el vot favorable de la majoria
simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest
moment– a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985,
de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu
2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de
Catalunya.

---------

Després de la intervenció del ponent, Sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d'alcalde de l'Àmbit
de Benestar i Acció Social, intervé, pel grup municipal de GSSP, el Sr. Miguel Herrera que
diu textualment: «Nos parece buena idea la organización de un concurso, el Phonolake,
como paso previo al Phonofestival. Y teniendo en cuenta que es la primera vez que se usa
este método daremos la oportunidad de probarlo y poder analizar el resultado. Aún así les
proponemos  unas  enmiendas,  con  coste  cero  para  Ayuntamiento,   sobre  las  bases
reguladoras que pasaré  a  leer  a continuación con el  fin de que sean aceptadas  por  el
gobierno, o votadas en el pleno:

Los premios del concurso PhonoLake son:

Mejor banda/solista
1er premio: 250 € + Actuar al Phonofestival + 2 horas a la semana de
ensayo gratis en el American Lake durante 1 año (en el horario en que el
recinto esté abierto al público).

2º premio: 150 €+ Actuar al Phonofestival + 1 hora a la semana de
ensayo gratis en el American Lake durante 1 año o 2 horas a la semana
de ensayo gratis en el American Lake durante 6 meses (en el horario en
que el recinto esté abierto al público).

Mejor banda/solista Categoría Gavà
1er premio: 250 € + Actuar al Phonofestival + 2 horas a la semana de
ensayo gratis en el American Lake durante 1 año (en el horario en que el
recinto esté abierto al público).

2º premio: 150 € + Actuar al Phonofestival + 1 hora a la semana de
ensayo gratis en el American Lake durante 1 año o 2 horas a la semana
de ensayo gratis en el American Lake durante 6 meses (en el horario en
que el recinto esté abierto al público). ”

Va intervenir de nou el Sr. Diaz, per manifestar que acepten l'esmena presentada per GSSP.
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6 – APROVACIÓ INICIAL DE LA MODIFICACIÓ DE LES BASES REGULADORES 
PER A LA SOL·LICITUD I ATORGAMENT DE SUBVENCIONS DE SUPORT A LES 
SORTIDES ESCOLARS CURRICULARS
 
Antecedents:
 
1.- El Ple de l’Ajuntament de Gavà de data 20 de juliol de 2017, va adoptar l’acord d’aprovació
inicial de les Bases Reguladores per a la sol·licitud i atorgament de subvencions de suport a les
sortides escolars curriculars, i es va publicar íntegrament en el Butlletí Oficial de la Província de
Barcelona de data 31 de juliol de 2017.
 
Les esmentades bases han esdevingut automàticament definitives, ja que no s'ha presentat cap
reclamació o al·legació durant el període d’informació pública.
 
La  convocatòria  de  les  subvencions  de  suport  a  les  sortides  escolars  curriculars,  va  ésser
aprovada per acord de la Junta de Govern Local de data 15 de setembre de 2017. El termini per
presentar sol·licituds era de l'1 al 31 d'octubre de 2017 i l’import de la convocatòria va ser de
20.000€.
 
La Junta de Govern Local de data 16 de febrer de 2018 va aprovar l'acord relatiu a la resolució
de la convocatòria de subvencions de suport a les sortides escolars, per al curs escolar 2017-
2018, segons proposta efectuada per la comissió qualificadora:
 
«TOTAL SOL·LICITUDS LLIURADES: 636

• 454 compleixen els requisits mínims
• 120 no compleixen els requisits mínims
• 62 en procés de requeriment

 
La Comissió, una vegada revisades i valorades les sol·licituds presentades, ha emès informe, en
el  qual  proposa  establir  una  puntuació  mínima  de  9  punts  per  obtenir  la  subvenció  i,  en
conseqüència, la proposta de resolució és la que a continuació es detalla:
 
APROVADES: 230, amb un import total de 16.313,90 €.
 
 DENEGADES: 344

• 224 No arriben a la puntuació mínima de 9 punts.
• 107 Superen el llindar màxim.
• 5 Sol·licitant no disposen de DNI/NIE
• 4 Tramitades per urgència social
• 2 No estan empadronats al Municipi
• 1 Supera edat
• 1 Cursa Batxillerat

 
REQUERIMENTS PENDENTS DE RESOLDRE: 62”
 
2.-  L’Assessora de l’Àmbit  de Benestar  i  Acció Social  ha emès informe,  mitjançant  el  qual
exposa de manera resumida:
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«Una  vegada  analitzades  les  dades  de  la  convocatòria  de  subvencions  de  suport  a  sortides
escolars  curriculars  per  al  curs  escolar  2017-2018,  les  sol·licituds  lliurades,  els  infants  que
compleixen tots el requisits per ser beneficiaris i la proposta de subvencions a atorgar , des de
l'Àmbit de Benestar i Acció Social s’observa que la meitat dels sol·licitants que compleixen els
requisits  mínims  establerts,  el  49,34%  s’ha  de  denegar  per  manca  de  pressupost,  fent-se
necessària una nova convocatòria de beques per tal d’assegurar el veritable objectiu d’aquesta
línia d’ajuts: apaivagar la pressió econòmica que aquesta despesa suposa per a les famílies amb
nivell de renda més baixos.
 
Per  aquest  motiu,  es  considera  oportú  modificar  la  bases  reguladores  i  obrir  una  nova
convocatòria de subvencions a la que es puguin acollir les famílies que complint els requisits
mínims no han pogut optar a la beca per manca de pressupost.»
 
3.- L'Interventor Municipal ha emès informe preceptiu a l’aprovació de  la modificació de les
Bases reguladores de subvencions.
 
Fonaments de Dret:
 
1.- La Llei 12/2007, d’11 d’octubre, de Serveis Socials, estableix a l’article 3.1 que el serveis
socials tenen com a finalitat assegurar el dret de les persones a viure dignament durant totes les
etapes de la seva vida mitjançant la cobertura de les seves necessitats personals bàsiques i de les
necessitats socials, en el marc de la justícia social i del benestar de les persones.
 
I,  a  l’article  7.g)  que  són  destinataris  dels  serveis  socials,  especialment,  entre  d’altres,  les
persones que es trobin en situació de vulnerabilitat, risc o dificultat social per a la infància i
l’adolescència.
 
2.- Llei 14/2010, del 27 de maig, dels drets i les oportunitats en la infància i l'adolescència,
estableix al seu article 5 que l'interès superior de l'infant o l'adolescent ha d'ésser el principi
inspirador i fonamentador de les actuacions públiques.
 
L’article  15  del  a  mateixa  normativa  regula  que  els  poders  públics,  en  l'àmbit  de  llurs
competències, han de donar prioritat en llurs pressupostos a les activitats d'atenció, formació,
promoció, reinserció, protecció, integració, lleure i prevenció dels infants i els adolescents.
 
L’article  80 de la  llei  atribueix expressament  la  competència als  ens  locals en intervencions
socials preventives. L’article disposa que “Les competències de les intervencions socials pre-
ventives són dels ens locals en què s’identifica la situació, sens prejudici que la major amplitud
de la incidència de la situació exigeixi la coordinació amb altres administracions.”
 
3.- L’article 17.3 de l’Ordenança General de Subvencions de l’Ajuntament de Gavà estableix 
que la competència per a l’aprovació de les Bases reguladores correspon al Ple de l’Ajuntament
de Gavà.
 
4.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel
que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix cap
norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació de les bases de subvencions.
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Per tot  això,  el tinent  d’alcalde i  president  de l’Àmbit  de Benestar  i  Acció Social,  sotmet a
l’aprovació  del  Ple,  previ  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  corresponent,  l’adopció  del
següents
 
ACORDS:
 
Primer.- Aprovar  inicialment  la  modificació de les  Bases  Reguladores  per  a  la  sol·licitud i
atorgament de subvencions de suport a les sortides escolars curriculars, que tot seguit es detalla:
 

1. Incorporar a la Base 3a, els/les beneficiaris/beneficiàries, els/les sol·licitants i les entitats
col·laboradores,  com a condició  i  requisits  a  complir  per  ser  beneficiari,  el  següent
paràgraf:

 
-  No haver estat beneficiari/ària de les subvencions de l’Ajuntament de Gavà de suport
a les sortides escolars curriculars, convocatòria 2017-2018.

 
2. Incorporar a la Base 5a, la sol·licitud i documentació a lliurar, el següent paràgraf:

  
En cas d’haver-se presentat a la convocatòria de subvencions de l’Ajuntament de Gavà
de suport a les sortides escolars curriculars, convocatòria 2017-2018, només s'haurà de
presentar model normalitzat de sol·licitud (annex IV).
 
Documentació a lliurar:
 
1.-Model normalitzat de sol·licitud (annex I o annex IV).
 

Segon.- Sotmetre la modificació de les bases esmentades a informació pública per un termini de
vint dies, mitjançant un anunci que s’ha de publicar al Butlletí Oficial de la Província i en el
tauler  d’anuncis de l’Ajuntament  de Gavà,  així  com una referència del  citat  anunci  al Diari
Oficial de la Generalitat, de conformitat amb el que disposa l’article 124.2 del Decret 179/1995,
de 13 de juny,  pel  qual  s’aprova el  Reglament  d’obres,  activitats  i  serveis dels  ens locals i
l’article 9.3 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, General de Subvencions.
 
Cas que no s’hagi presentat cap reclamació o al·legació dintre el període d’informació pública,
l’acord d’aprovació inicial esdevindrà automàticament definitiu. Si es presenten se seguirà el
procediment previst en els arts. 64 i 65.1 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens
Locals.
 
L’acord va ser adoptat per unanimitat, donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment–
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

----------
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Després de la intervenció del ponent, Sr. Miquel-Àngel Díaz, tinent d'alcalde de l'Àmbit
de Benestar i Acció Social, intervé, pel grup municipal del PP la Sra. Mònica  Parés que
manifesta que atenent la demanda de subvencions fetes, la manca de previsió en la partida
prevista, però també la possibilitat de fer una modificació de partida pressupostària, però
sobretot la voluntat de fer que els nens i les nenes de Gavà siguin els menys afectats per
les crisis, votaran a favor.

A continuació intervé, pel grup municipal de GSSP, el Sr. Juan Carlos Bondia que diu
textualment: «Valoramos positivamente estas ayudas, que servirán para que las muchas
chicas  y  chicos  de  la  ciudad  puedan  realizar  salidas  curriculares.  Por  el  número  de
solicitudes recibidas, este gobierno puede conocer la gran necesidad que tienen muchas
familias que no llegan a final de mes y que no podían permitirse este gasto. Hemos votado
afirmamente para la entrada en el turno de urgencia de este tema y esperamos que para el
año que viene se amplíe la partida presupuestaria destinada a estas ayudas, dada la gran
necesidad que tienen para la mejora de la formación de las y los estudiantes de Gavà.
Asímismo esperamos  que este  gobierno agote  hasta  el  último céntimo de las  partidas
presupuestarias  que  están  orientadas  a  la  educación  pública,  ya  que  en  la  actualidad
Cataluña continúa teniendo el premio de estar en la cola de la Unión Europea en inversión
educativa».                     

Desprès, intervé pel grup municipal d'ERC el Sr. Albert Massana, per demanar que l'any
que ve aquesta partida sigui ampliada.   

A continuació pel grup municipal del C's, el Sr. Miguel Àngel Ibáñez comenta que en la
línia del  que s'ha  dit,  manifesta que,  atès que hi  ha recursos econòmics suficients  als
ajuntaments, considera lògic que cap estudiant que compleixi  els requisits es quedi fora
d'aquests ajuts, per tant votaran a favor.

Finalment el Sr. Diaz va agraïr el recolçament de tots el grups municiplas, i per desitjar
que totes les administracions compleixin amb aquesta obligació moral.

7 – APROVACIÓ DEL CONVENI ENTRE EL CONSELL COMARCAL DEL BAIX 
LLOBREGAT I L'AJUNTAMENT DE GAVÀ PER A LA REALITZACIÓ DE LES 
ACTIVITATS DE CONTROL DE MOSQUITS DURANT L'ANY 2018
 
Antecedents
 El  Servei  de  Control  de  Mosquits  és  un  òrgan  especialitzat  en  el  control  de  plagues  i  la
prevenció de malalties, i és gestionat pel Consell Comarcal des de l'any 1989. L’àmbit d’actuació
és el territori del Baix Llobregat i, concretament, actua per 18 ajuntaments de la comarca, així
com per l'Ajuntament de l'Hospitalet de Llobregat i entitats com ara l'Aeroport de Barcelona,
mitjançant conveni amb AENA i el Port de Barcelona, mitjançant acord amb la ZAL. L’activitat
que desenvolupa és molt important per assegurar la qualitat de vida i la salubritat de la població
del territori.

1. Els darrers anys el Servei de Control de Mosquits ha desenvolupat un paper clau en la
detecció, coneixement i tractament del problema plantejat pel mosquit tigre, i que també
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duu a terme tasques d'investigació científica que contribueixen als avanços científics en
matèria de prevenció de plagues d'insectes.

2. Des  de  l’any  1989  diversos  Ajuntaments  del  Baix  Llobregat  mantenen  subscrit  un
conveni  de  col·laboració  temporal  com  a  continuació  dels  convenis  iniciats  per  la
Corporació Metropolitana de Barcelona l’any 1983, en virtut del qual s'encomanava al
Consell  Comarcal  del  Baix  Llobregat  la  realització  d’una  campanya  de  control  de
mosquits  en  els  seus  termes  municipals,  participant  ambdues  entitats  en  el  cost  de
realització de la mateixa.

3. El Consell Comarcal del Baix Llobregat té interès a continuar i mantenir la prestació
d'aquest  servei,  amb  caràcter  anual,  als  municipis  i  entitats  de  la  comarca  que  ho
sol·licitin i co-financiïn, a través del seu Servei de Control de Mosquits.

4. En data  4 de desembre de 2017 la  Junta de Govern del  Consell  Comarcal  del  Baix
Llobregat va aprovar el conveni de col·laboració subscrit amb l’Ajuntament de Gavà,
entre d’altres, per a la realització de les activitats de control de mosquits durant l'any
2018, de conformitat amb la minuta de conveni de 20.346,01 €.

5. En data 27 de febrer de 2018 la cap de Salut Pública i Consum va emetre informe de
necessitats.

6. En data 27 de febrer de 2018 el tècnic de Serveis Jurídics va emetre informe favorable.
 
Fonaments de dret
 
· L’article 52 de la Llei 18/2009, del 22 d’octubre, de salut pública, estableix que els ajuntaments
són competents a prestar els serveis mínims de control de plagues.
· L’article 53.7 de l’esmentada Llei estableix que els ens locals han de disposar dels recursos
econòmics i materials suficients per a exercir les competències en matèria de salut pública amb
eficàcia i eficiència, tenint en compte la cooperació econòmica i tècnica dels ens supralocals
d’acord amb el  que estableix la normativa de règim local,  sens perjudici  dels programes de
col·laboració  financera  específica  que,  d’acord  amb  la  normativa  de  cooperació  local,
l’Administració de la Generalitat estableixi per a activitats de salut pública.
·  L'article  11  de  la  Llei  40/2015,  d'1  d'octubre,  de  Règim Jurídic  del  Sector  Públic,  regula
l'encàrrec de gestió de serveis entre òrgans de diferents Entitats de dret públic, i destaca com a
causa  fonamental  la  carència  dels  mitjans  tècnics  idonis  per  al  desenvolupament  de  les
competències de l'organ encarregant.
·La  competència  per  adoptar  els  acords  de  transferències  de  funcions  o  activitats  a  altres
administracions públiques correspon al Ple de la Corporació, òrgan que haurà d'adoptar-los per
majoria absoluta del  nombre legal  dels seus membres,  de conformitat  amb allò establert  als
articles 47.2 h) de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, reguladora de les bases de règim local, i 309.2 del
Decret 179/1995, de 13 de juny, pel qual s'aprova el reglament d'obres, activitats is serveis dels
ens locals de Catalunya.
·L'acord i còpia del conveni s'han de trametre a la Direcció General d'Administració Local del
Departament de Governació, en compliment de l'article 309.1 del ROAS.
 
Per tot l'exposat, el tinent d'alcalde i president de l'Àmbit de Comerç, Civisme i Promoció de la
Ciutat  sotmet  a  l'aprovació  del  Ple,  previ  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  competent,
l'adopció dels següents
 
ACORDS:
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Primer. L’aprovació del conveni de col·laboració entre el Consell Comarcal del Baix Llobregat i
l’Ajuntament  de Gavà per a l'encàrrec de gestió  de prestació de les  activitats  de  control  de
mosquits durant l’any 2018 en el terme municipal de Gavà.
 
Segon. Facultar  indistintament  l'alcaldessa-presidenta de la Corporació i  el  tinent  d'alcalde i
president de l'Àmbit  de Comerç, Civisme i Promoció de la Ciutat per a la formalització del
conveni esmentat a l'apartat primer, a la signatura de tots aquells documents que se'n derivin.
 
Tercer. Autoritzar  i disposar la despesa i ordenar el pagament de 20.346,01 € corresponent a
l’aportació de l’Ajuntament de Gavà a les despeses derivades de l’esmentada campanya,  i  a
càrrec  de  l’aplicació  pressupostària  de  despeses  40116.3111A.465000016 corresponent  a
l’exercici 2018. D’acord amb el compromís tercer del conveni, aquesta aportació haurà de fer-se
efectiva en dos parts iguals, la primera de les quals haurà de fer-se efectiva abans del 30 d’abril
de l’any en curs i la segona abans del 30 de novembre.
 
Quart.  Trametre  certificació  de  l'acord  d'aprovació  d'aquest  conveni  a  la  Direcció  General
d'Administració  Local  del  Departament  de  Governació  i  Administracions  Públiques  de  la
Generalitat de Catalunya, d'acord amb allò que disposa l'art. 309 del Decret 179/1995, de 13 de
juny, pel qual s'aprova el reglament d'obres, activitats i serveis dels ens locals de Catalunya.
 
Cinquè. Publicar el text íntegre del conveni en el Butlletí Oficial de la Província i en l'apartat de
transparència del web municipal.
 
Sisè. Notificar aquest acord als interessats.
 
L’acord va ser adoptat per unanimitat, donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment–
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Després de la intervenció del ponent, el Sr. Ramon Castellano,  tinent d'alcalde de l'Àmbit
de Comerç, Civisme i Promoció de la Ciutat, intervé, pel grup municipal del PP, la Sra.
Mònica  Parés que manifesta que votaran a favor, atès que el seu grup considera important
la tasca de tothom per controlar els mosquits, però recorda que cal intervenir des de la
prevenció  i  durant  tot  l'any,  que  cal  estudiar  incrementar  les  partides  que  les
administracions supramunicipals han de tenir pel control dels mosquits, especialment el
mosquit tigre. Finalitza dient que els ajuntaments tornen a demostrar, una vegada més,
davant  la deixadesa de la Generalitat  i  el  seu servei  de control  de mosquits,  per això
demana que es torni a finançar aquest servei.

A continuació, intervé pel grup municipal d'ERC el Sr.  Albert Massana, que considera
adient l'aportació econòmica pel control dels mosquits, però insisteix en què una part molt
important l'han de fer els propis ciutadans, i que cal seguir conscienciant a la ciutadania
bans i desprès de l'estiu.
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8 – APROVACIÓ DE LA BONIFICACIÓ DELS PREUS PÚBLICS DE LA FIRA 
D’ESPÀRRECS DE GAVÀ APROVATS PER LA JUNTA DE GOVERN LOCAL EN 
DATA 7 DE FEBRER DE 2014
 
Fets
 
1.- La Junta de Govern Local de l'Ajuntament de Gavà de data 7 de febrer de 2014 va aprovar,
entre d'altres, l'acord relatiu a l'aprovació dels Preus Públics de la 61 edició de la Fira d'Espàrrecs
de Gavà.
 
2- Posteriorment la Junta de Govern Local en data 28 de febrer de 2014 va aprovar, entre d'altres
la subsanació d'error material als preus públics de la 61 edició de la Fira d'Espàrrecs de Gavà, de
manera que els preus públics a aplicar serien:
 

 Preu base
Amb descompte del 10% si s'acredita
tenir  el  distintiu  Gavà  Comerç  de
Qualitat

 Preu públic
Preu  amb  IVA
10%

Preu públic
Preu  amb  IVA
10%

Modalitat parada 160,00 176,00 144,00 158,40

Modalitat  estand-
carpa

490,00 539,00 441,00 485,10

Modalitat-carpa
modular

560,00 616,00 504,00 554,40

 
2.- La directora tècnica del departament de Comerç, Turisme i Fires ha emès informe mitjançant
el qual exposa que :
 
«Donat aquest interès econòmic i social de la Fira, es considera establir unes bonificacions que
ajudin a  l'aprofitament  de les  empreses  interessades  en la  contractació d'espais  firals  en les
modalitats de preu públic més elevat.
L'objectiu és afavorir l’interès i l’accés dels expositors firals, que són part de l’atractiu de la Fira
i representen un punt de captació de visitants important.
 
Per  aquest  motiu aconsellem que,  per  raons de promoció de l’activitat  d’interès  econòmic i
turístic per a la ciutat, l’Ajuntament fixi una bonificació als preus públics de les modalitats de
participació en Estand-carpa i en Carpa-modular.
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Des del departament de Comerç, Turisme i Fires de l'Àmbit de Comerç, Civisme i Promoció de
la  Ciutat,  es  proposa  l’aprovació  de  les  bonificacions  dels  preus  públics  de  la  fira  en  les
modalitats d'espai que tot seguit es detallen:
 

• Bonificació del 50% al preu del segon mòdul contractat en la modalitat «Estand-carpa» i
en la modalitat « Carpa-Modular»

• Bonificació del 60 %  al preu de tercer mòdul contractat en la modalitat «Estand-carpa» i
en la modalitat « Carpa-Modular»

 
3.- L'Interventor Municipal ha emès memòria econòmic-financera de les noves bonificacions
proposades.
 
Fonaments de Dret:
 
1.-  La  promoció  del  comerç  i  el  turisme  està  catalogada  com a  competència  pròpia  dels
municipis, segons el redactat donat a l’article 25 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de els
bases del règim local, per la Llei 27/2013, de 27 de desembre, de racionalització i sostenibilitat
de l’administració local, al seu article primer, punt 8 i 9.
 
 2.- L’article 41 del Real Decreto Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel que s’aprova el text refós
de la Llei d’Hisendes Locals, estableix que “les entitats local poden establir preus públics per la
prestació de serveis o la realització d’activitats de la seva competència, sempre que no concorri
cap de les circumstàncies especificades a l’article 20.1.b) d’aquesta Llei.”
Així mateix, l'article 44.1 estableix que l'import dels preus públics haurà de cobrir com a mínim
el cost  del servei prestat o de l'activitat realitzada. I el  44.2 diu que "Quan existeixin raons
socials, benèfiques, culturals o d'interès públic que així ho aconsellin, l'entitat podrà fixar preus
públics per sota del límit previst en l'apartat anterior..."
L’article 47 de la mateixa norma, disposa que l’establiment o modificació dels preus públics
correspondrà al Ple de la Corporació, sense perjudici de les seves facultat de delegació, en la
Comissió de Govern, conforme a l’article 23.2.b) de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de
les Bases del Règim Local.
 
3.- Els acords del Ple de les Corporacions Local s’han adoptar, per regla general per majoria
simple dels membres present, segons l’article 114 del Decret Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel
que s’aprova el Text Refós de la Llei municipal i de règim Local de Catalunya i no existeix cap
norma que estableixi una majoria qualificada per a l’aprovació dels preus públics.
  
Per tot  això,  a  proposta  del  tinent  d’alcalde  i  president  de  l’Àmbit  de  Comerç,  Civisme  i
Promoció  de  la  Ciutat,  previ  dictamen  de  la  Comissió  Informativa  de  Nova  Governança,
Economia i Promoció de la Ciutat, s'acorda:
 
Primer.  Aprovar la bonificació dels preus públics de la Fira d'Espàrrecs de Gavà, aprovats per
la Junta de Govern Local de l'Ajuntament de Gavà de data 28 de febrer de 2014,  i publicats al
Butlletí Oficial de la Província de Barcelona de data 13 de març de 2014,  que a continuació es
detalla:
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  Preu base 1 mòdul
Preu contractació de 2

mòduls amb bonificació del
50% al segon mòdul

Preu contractació de 3 mòduls amb
bonificació del 50% al segon mòdul

i del 60% al tercer mòdul

  Preu públic
Preu amb IVA

10%
Preu públic

Preu amb
IVA
10%

Preu públic
Preu amb IVA

10%

Modalitat

estand-carpa
490,00 € 539,00 € 735,00 € 808,50 € 931,00 € 1.024,10 €

Modalitat

carpa modular
560,00 € 616,00 € 840,00 € 924,00 € 1.064,00 € 1.170,40 €

 
Segon. Trametre una còpia d’aquest acord al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona per a
la  seva  publicació.
 
L’acord va ser adoptat per disset (17) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP, 2 PP i 2 CiU), cap en
contra i quatre (4) abstencions (4 C’s), donant-se per tant el vot favorable de la majoria simple
(més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en aquest moment–
a la sessió (21), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de
abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1 del Decret legislatiu 2/2003, de
28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya.

----------

Després de la intervenció del ponent, Sr. Ramon Castellano, tinent d'alcalde de l'Àmbit de
Comerç,  Civisme i  Promoció de la Ciutat,  intervé,  pel  grup municipal  del  PP la  Sra.
Mònica   Parés  que  manifesta  que  amb  l'objectiu  de  reconèixer  l'aposta  de  promoció
econòmica de la ciutat durant la celebració de la Fira d'Espàrrecs, i per la importància de
què els visitants comprovin la qualitat de l'oferta comercial de la ciutat, votaran a favor.

9 –   DONAR COMPTE RELACIÓ DECRETS
 

Donar compte de la relació de decrets dictats des del dia 13 de febrer fins al 13 de març de 2018.

----------

 La Sra. Guadalupe del Río va abandonar la sessió a les 18:42 hores

----------
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10 – PRECS I PREGUNTES

En el torn de Precs i Preguntes, la Sra. alcaldessa va dir que, en primer lloc, hi havia un prec de
Ciutadans formulat  in voce durant la passada sessió ordinària que encara restava per contestar,
relatiu a la condemna als actes violents succeïts el 7 de febrer en una manifestació de Viladecans,
i que ja es donava per reproduït.

En relació a aquest prec el Sr. Diaz, tinent d'alcalde de Benestar i Acció Social, qui va respondre
que  es  tenia  coneixement  d'aquests  fets  per  l'Ajuntament  de  Viladecans,  i  que  estan  sota
investigació  policial  i  que  hi  ha  coneixement  judicial.  Com sempre,  l'Ajuntament  de  Gavà
condemna tots els actes violents i l'ús de la violència.

Seguidament, la Sra. Alcaldessa va procedir directament a donar compte i contestar els precs o
preguntes que,  prèviament i  per escrit  presentat  amb més  de vint-i-quatre hores  d’antelació,
havien estat formulades pels diferents regidors o grups municipals.  Tot seguit es reflecteix a
l’acta el contingut de les interpel·lacions formulades i de les corresponents respostes.

El primer grup a qui la Sra. alcaldessa va donar la paraula per començar a formular els precs o
preguntes prèviament anunciats per escrit, va ser el grup municipal de C’s.

Efectivament, el regidor d'aquest grup, Sr. Gavilán, va explicar que atès les queixes constants
que  fan  arribar els  veïns  de  Can Tintorer  sobre  les   contínues  deficiències  d'aturades   que
sobreïxen les escales mecàniques i l'ascensor del barri, i amb l'objectiu de millorar les condicions
del mateix, va formular un prec en el sentit que l'Ajuntament repari amb urgència les escales
mecàniques i l'ascensor del Barri de Can Tintorer.

Va respondre a aquest prec la tinenta d'alcalde de l'Àmbit de Ciutat i Territori, la Sra. Fernández,
qui va explicar que les escales mecàniques exteriors (5 unitats) i l’ascensor de Cant Tintorer, són
molt utilitzades i transitades per tot el veïnat, i la seva col·locació va ser un gran èxit, perquè
resol la topografia existent al barri, comunicant carrers amb gran desnivell.
Aquestes  i  els  seus  mecanismes,  encara  que  adaptats  a  l’exterior,  estan  sotmeses  a  les
inclemències meteorològiques i a accions vandàliques, encara que es realitza una conservació
preventiva i  pal·liativa,  per  una empresa especialitzada que monitoritza  les  24 hores  al  dia,
durant els 365 dies de l’any el seu funcionalment. 
Això en escasses ocasions, provoca  algunes incidències, que es resolen el mateix dia.
En aquests  últims  5 mesos,  i  de  forma excepcional,  en un dels  trams de l’escala  mecànica,
l’empresa subministradora de la peça va trigar més de l'habitual a fer l’entrega a l’empresa que
realitza el manteniment d’aquestes, restant  més temps del normal aturada. 
No obstant, els nostres serveis tècnics estan sempre pendents del seu correcte funcionament.
 
En un segon prec el sr. Ibáñez va assenyalar que: “Ante el incremento de personas mayores que
viven solas en sus casas y que tienen dificultades para ocuparse del lavado y/o planchado de la
ropa ya sea de casa o de vestir lo cual repercute negativamente en su higiene personal, en su
calidad de vida y en su propia auto-estima, desde el grupo municipal de Ciutadans-Cs, rogamos
que, caso de no existir, el equipo de gobierno estudie la posibilidad de establecer a través de los
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Servicios Sociales del Ayuntamiento un servicio de lavandería para aquellas personas que no
puedan valerse por sí mismas para ello”.

Va contestar el sr. Diaz, informant que “En Gavà tenemos un amplio programa de Servicio de
Atención  a  Domicilio  (SAD),  que  atiende  a  las  personas  con  problemas  de  dependencia  o
sociales,  como  por  ejemplo  vivir  solo,  tener  problemas  mentales,  discapacidad  u  otras
situaciones. L’any 2017 vàrem atendre a 319 persones i vàrem destinar 473.104 euros.
Estamos de acuerdo en que la higiene personal es muy importante para todo el mundo y sabemos
que cuando las personas están solas pueden descuidar su higiene personal y de su entorno. Las
trabajadoras sociales y trabajadoras familiares que prestan el servicio de SAD lo saben y una de
sus funciones es evitar esta situación.
No necesitamos crear un servicio de lavandería para estas personas. Lo que hacemos es que el
profesional  que  va  a  la  vivienda  activa  los  servicios  que  necesitan  o  hace  ellas  mismas  lo
necesario para que la persona esté bien atendida en cuanto a alimentación, higiene, medicación,
etc.”.

Seguidament, en un altre prec també de C’s, el sr. Ibáñez va exposar que : “Hoy se cumplen dos
meses  desde  que  el  22  de  enero  mediante  la  instancia  nº  1889  se  solicitaba  una  plaza  de
aparcamiento en la calle enfrente de su vivienda, en la que conviven 3 personas con problemas
de movilidad, una de ellas con discapacidad acreditada del 65% y con tarjeta de aparcamiento de
la Generalitat como “titular no conductor”.
Como decía hoy se cumplen dos meses desde la solicitud sin que se les haya dado respuesta a día
de hoy.
Dado que la discapacidad acreditada del 65% es de carácter permanente y que no disponen de
plaza de aparcamiento de su propiedad, a fin de solucionar el problema a que deben enfrentarse
diariamente estas personas, rogamos que desde el equipo de Gobierno tenga el máximo interés y
celeridad en la comunicación de la resolución, que entendemos debe ser positiva, y también en el
marcado de la  reserva de estacionamiento.  Añadir  que,  según hemos  sabido,  este  ruego fue
presentado ayer y a día de hoy ya se ha contactado con esta persona y se le ha comunicado la
resolución positiva,  por lo tanto nos alegramos de ello pero eso no obsta para que en otras
ocasiones se haga con un poco más de rapidez”.
Per aquest motiu la Sra. alcaldessa va dir que ja es donava per resolt, encara que, comprenent  la
càrrega de feina, s'ha de ser més àgil en aquestes qüestions. 

En una nova intervenció, el Sr. Carlos García, digué que “Según información a la que hemos
tenido acceso a través del a prensa, desde mayo del pasado año, la empresa china Alibaba se fijó
en Barcelona como posible centro de operaciones de sus servicios de logística en sur de Europa,
y en concreto, puso el punto de mira en la zona de Els Joncs de Gavà. Actualmente, también
compiten con Barcelona las ciudades de Génova y Marsella para acoger el hub logístico de
Alibaba. Desde Ciudadanos consideramos que esta apuesta de Alibaba por Gavà significaría para
nuestra ciudad ser un referente empresarial y de empleo. Además, el impacto económico y de
puestos de trabajo repercutiría directamente en el municipio. 
Por ello formulamos la siguiente  pregunta: si el equipo de gobierno está al corriente de si se
están  llevando  a  cabo  negociaciones  entre  la  empresa  china  y  la  administración  catalana
correspondiente; Si ha existido algún tipo de reunión o contacto con el grupo logístico chino o
administración competente con el Ayuntamiento de Gavà para tratar el asunto de referencia; Si
desde  el  equipo  de  gobierno  se  está  llevando  a  cabo  alguna  medida  de  manera  proactiva
encaminada a conseguir que Gavà sea la ciudad finalmente elegida.
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Per part de l'equip de govern va respondre la Sra. Fernández, qui va explicar que, en relació a la
notícia de premsa de l'interès de l’empresa xinesa Alibaba, pel sector dels Joncs, l'Ajuntament no
ha tingut coneixement, ni ha participat en cap reunió en la que aquesta empresa hagi mostrat
interès. 
S'està  en  contacte  permanent  amb  l’Incasol  com  administració  actuant,  per  no  perdre  cap
oportunitat  per la ciutat,  va dir  que eren conscients de l’enorme oportunitat  que significa el
desenvolupament del sector ambiental productiu dels Joncs per la ciutat. 
Es per aquest motiu, que estan atents a qualsevol interès, sempre de la mà de l’administració
actuant.
Naturalment, va aclarir, des del Centre de Suport a l’Empresa s’encarreguen de donar suport
d’aterratge empresarial (subvencions, borsa de treball, etc)  a qualsevol empresa que es vulgui
implantar a Gavà. 

Acabat el torn corresponent al grup de C’s es va iniciar el del Grup Municipal d’ERC on els
seus membres van prendre la paraula per a formular oralment els precs o preguntes formulats
prèviament  per  escrit  amb,  si  més  no,  vint-i-quatre  hores  d'antelació al  començament  de  la
sessió.

Mitjançant la primera intervenció, el Sr. Albert Massana va exposar que el seu grup havia tingut
coneixement que s'han dut a terme batudes per capturar coloms en algunes zones del poble. En
concret, el dia 21 de febrer a les 8:30 hores a la plaça de Pablo Neruda. Trobem, va dir, que la
manera en la que es produeixen els fets no és ètica ni digna i que malgrat entendre que es tracta
de colònies descontrolades, es podrien fer servir tècniques respectuoses amb els animals. Sabem
que a diferents indrets de Catalunya (Cardona, Manresa o Molins de Rei) s'estan fent campanyes
d'esterilització de manera pionera i respectuosa amb els animals.

Va continuar  dient  que cal  tenir  en compte  també que,  la  pràctica  de  capturar  i  exterminar
coloms, més enllà de ser ineficaç i econòmicament insostenible, pot ser considerada contrària a
les  lleis  proteccionistes  vigents  a  Catalunya  en  matèria  de  protecció  d'animals.  Per  això
considerem que el control de la població d'aus urbanes s'ha de fer de forma ètica i mitjançant
sistemes que no impliquin un cost econòmic excessiu i desmesurat, de manera que, una vegada
demostrat  el  fracàs,  per  ineficàcia  de  mètodes  basats  en  l'eliminació  d'individus,  podem
concloure que l'únic camí possible passa per la implantació de mètodes que tinguin cabuda i
empara en la Llei  de Protecció dels Animals de Catalunya,  com és  la  utilització d'un pinso
granulat  recobert  amb  una  substància  anticonceptiva  (nicarbizina),  que  inhibeix  la  capacitat
reproductora  dels  coloms.  Experts  en  la  matèria  avalen  l'efectivitat  del  fàrmac  nicarbizina,
comercialitzat  sota  la  denominació  comercial  OVISTOP,  una  especialitat  medicinal  d'ús
veterinari aprovada amb indicació única i expressa d'anticonceptiu per a coloms, sent els coloms
urbans l'espècie de destí d'aquest fàrmac.
Val a dir que mentre finalitza el procés de registre davant l'Agència Espanyola de Medicaments i
Productes Sanitaris, la seva utilització s'acull al Procediment de Prescipció Excepcional per Buit
Terapèutic que estableix el Reial Decret 109/1995, de 27 de gener, havent-ne estat la utilització
aprovada per la mateixa Agència Espanyola de Medicaments i Productes Sanitaris. El cas és que
diferents proves científiques avalen l'èxit del mètode descrit, afirmant que el seu ús permetria
reduir la població de coloms entre un 30% i un 50% en un sol any, i entre un 70% i un 80% en
quatre o cinc anys. A més, informes científics constaten que el fàrmac no deixa residus que pugin
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afectar l'ecosistema, i que no causa efectes adversos en el medi ambient ni a les persones amb
risc molt reduït i proper a zero si hi ha un control adequat de l'administració del pinso, i és que
les característiques químiques i físiques del producte en minimitzen el risc de dispersió. A més,
davant d'un possible consum accidental, humans i altres animals haurien de consumir quantitats
ingents  de  producte  o  animals  consumidors  de  nicarbazina  (via  cadena  tròfica),  per  patir
d'efectes adversos. Cal tenir en compte també, que el consum diari de producte és pràcticament
impossible, i molt més, ingerir la quantitat de producte que podria generar problemes.
Més enllà de l'entrada en vigor, el 1 de juliol de 2015, del nou text del Codi Penal, introduït per
la Llei Orgànica 1/2015 de 30 de març, que aporta importants millores en la regulació de la
protecció juridicopenal dels animals a Espanya, és de tots conegut que, a banda d'unes directrius
generals  en  matèria  de  protecció  animal,  les  competències  estatals  estan  transferides  a  les
diferents  Comunitats  Autònomes  que,  en  el  cas  de  Catalunya,  es  concreten  en  el  Decret
Legislatiu 2/2008 pel que s'aprova el Text refós de la Llei de Protecció d'Animals de Catalunya.
D'aquest  text  legal  se'n  deriva  l'obligació,  que  inclou  les  administracions  públiques,  de  la
utilització de mètodes ètics de control de poblacions d'animals. I aquí és precisament on pren
importància l'ús del pinso anticonceptiu com a alternativa a la mesura, poc ètica, de l'extermini
com a mètode de control de la població de coloms als municipis.
A continuació va formular el següent prec: que s'aclareixen els criteris per determinar sota quines
circumstàncies es duen a terme les batudes de coloms i aus com l'efectuada el passat 21 de
febrer. Que, si no s’aplica, s'implementi algun mètode preventiu de control de la població d'aus
per tal de reduir les colònies d'una forma ètica.

Va respondre a aquest prec el Sr. Castellano, qui va explicar que el control de les poblacions
d'aus urbanes (coloms i altres aus) correspon als ajuntaments, d'acord amb l'establert a l'article
16 del text refós de la Llei de Protecció dels Animals, i són aquests els responsables de prendre
les  mesures  més  adients  a  l'  espai  de  domini  públic  per  tal  d'evitar  o  reduir  els  possibles
problemes de salut, urbanístics i les molèsties que ocasionen, vetllant alhora per mantenir un
equilibri que permeti la convivència amb garanties de salubritat.

És per això que les actuacions estan orientades a establir plans de control integrals d'animals on
l'anàlisi de la situació de partida és fonamental per poder aplicar les mesures més adients. Amb
aquest objectiu, l’any 2017 va adjudicar el servei de control de coloms al municipi de Gavà a
l’empresa COLOMBA CONTROL, SL, la qual reuneix tots i cadascun dels requisits legalment i
normativament establerts a tal fi. El pla d’actuació consisteix en el següent:

A) Elaborar un cens de coloms: es va realitzar durant el mes de març de 2017 i es varen
visualitzar sobre plànol aquells punts de la ciutat on la seva densitat era més alta i,
per tant, podria comportar problemes de salubritat recollint també, totes les queixes
ciutadanes al respecte.

B) Establir un Programa de Control Integral de coloms, el qual inclou estratègies i mè-
todes que permeten reduir i/o mantenir les poblacions a uns nivells per la normal
convivència ciutadana, utilitzant tècniques autoritzades per la normativa vigent. El
programa inclou les actuacions següents:  captura puntual  d’exemplars, assessora-
ment en el cas de queixes presentades per la ciutadania, prevenció i control d’assen-
taments i nidificació en edificis públics, campanyes de conscienciació adreçades a la
població en general. 

Plaça de Jaume Balmes, s/n Tel:93 263 91 00 ajuntament@gava.cat

08850Gavà Fax: 93 263 91 08 www.GavaCiutat.cat

https://www.diba.cat/cido/NSCIDO.asp?m=1&s=1&ss=3&id=1039353&gr=dis_g


Pel que fa a la metodologia de treball en quant a la captura de coloms, queda establert contractu -
alment que aquesta s'ajusta a la normativa vigent.
Aquesta tasca s'efectua mitjançant un mètode que s'ajusta a la normativa vigent seguint quatre
criteris bàsics de benestar animal com ara que el mètode ha de ser indolor i reduir al mínim l’es-
très, que ha de garantir un efecte ràpid, que ha de garantir la seguretat del personal que el mani -
pula i que no ha de tenir cap conseqüència negativa sobre el medi ambient.

     Pel que fa a l’ús de pinsos esterilitzants per al control de la natalitat de coloms urbans com a mè-
tode preventiu, no es pot garantir la seva eficàcia atès que la població és molt dispersa i l’alimen-
tació d’aquestes aus no estaria limitada només a aquest pinso, si no que donada la situació geo-
gràfica del municipi, els coloms es mouen i s’alimenten lliurement en qualsevol indret on no s’a-
plica aquesta tècnica.
També cal tenir en compte al respecte dels pinsos esterilitzant, del possible perjudici mediambi-
ental i d'afectació negativa sobre altres espècies de l'ecosistema a falta d'informació científica
contrastada.
No obstant això, les tècniques descrites anteriorment són actuacions puntuals que s’han d’inclou-
re dins del Programa de control integral, el qual comporta la implicació de la ciutadania per evi-
tar la sobre població i els danys que poden ocasionar des del punt de vista estructural i de la salu -
britat. Així mateix ho estableix l’Ordenança Reguladora de la Tinença d’Animals al Municipi de
Gavà, en la que es prohibeix alimentar els animals de manera general a la via pública, parcs, so -
lars o altres espais similars. I d’altra banda, l’obligació dels propietaris dels immobles de limitar
els llocs de cria, així com l’establiment de mesures dissuasives o correctores adients per evitar
l’assentament d’aquestes aus.

Queden doncs aclarits els criteris pels que es determina sobre quines circumstàncies duem a ter-
me,  les accions de control de les poblacions d’aus urbanes de forma habitual, com la del passat
21 de febrer a la que ens han fet referència i que alhora, per tot lo exposat, ja s’implementà a
Gavà un mètode preventiu de control de la població d’aus ajustat a la Normativa, la legalitat,
l’ètica i la seguretat i eficàcia. 

En la segona intervenció del grup municipal d'ERC, el Sr. Andreu Pérez es va fer ressò que feia
poc havia tingut lloc a la ciutat diverses activitats per tal de potenciar l'economia cooperativa.
L'alternativa real  al  model  econòmic liberal  que impera és  la  nova economia  basada en els
principis d'economia social, cooperativisme, respecte al medi ambient i sostenibilitat en tots els
aspectes.
En  aquest  sentit,  una  de  les  principals  despeses  econòmiques  de  l'Ajuntament  prové  de  la
despesa  en  electricitat,  gas  i  combustible,  que  constitueix  més  del  5%  de  la  despesa
pressupostada. En el marc de la nova economia, des de fa anys operen a Catalunya cooperatives
com Som Energia,  basada  en la  producció  i  consum cooperatiu  i  en  la  producció  d'energia
renovable.
Per tot l'exposat, va formular el següent prec: quan es torni a licitar el servei de subministrament
de gas, electricitat i combustible, a les clàusules de licitació es prioritzi i es puntuï de la forma
específica el caire cooperatiu i ecològic de les empreses que es presentin a licitació.

Sobre aquest prec la Sra. Fernández va respondre que actualment l’Ajuntament de Gavà està
adherit  a  l’Acord  Marc  de  subministrament  d’energia  elèctrica   promogut  per  l’Associació
Catalana  de  Municipis;  mès  de  676 ens  locals  tenen  contractat  el  subministrament  elèctric,
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mitjançant aquesta central de compres del món local.  El 100% de la energia subministrada es
energia verda.
Això permet, no només gaudir d’una energia verda, sinó que per economia d’escala, suposa un
gran estalvi econòmic per a la ciutat. 
Naturalment, proposarem a l’ACM que ho tinguin en compte per a properes licitacions. 
Des  de  l’Ajuntament,  ja  s’està  treballant  per  a  incorporar  clàusules  verdes  a  les  properes
licitacions, igual que ja es van incorporar clàusules socials.
I naturalment, d’acord amb serveis jurídics, treballarem la possibilitat per que es puntuï de forma
específica les empreses de caire cooperatiu i ecològic. estudiarem la possibilitat de prioritzar.

El tercer prec del Grup Municipal d’ERC va anar a càrrec de la Sra. Marta Jiménez, qui va
exposar que els parcs públics són un lloc de reunió i esbarjo que han d'oferir opcions per a tota la
ciutadania, sigui quina sigui la seva condició, tot i això, majoritàriament els parcs de la ciutat
segueixen enfocats principalment cap al seu ús per part de la canalla, deixant en segon terme
altres  grups d'edat  o  amb diversitat  funcional.  Només  parcs  com el  de  l'American  Lake,  la
Diagonal o el Mil·lenni incorporen, per exemple, maquinària i instal·lacions per a ús de la gent
gran, i no en tots es gaudeix encara de jocs adaptats a nens amb discapacitat.  Per aquest motius,
el seu grup va demanar que es faci un estudi de les instal·lacions actuals en els parcs públics per
detectar on en calen de noves que puguin ser utilitzades també per gent gran i per nens amb
discapacitat, de manera que tots els parcs de la ciutat siguin inclusius tant per als diferents grups
d'edat com per a les diversitats funcionals de la població.

Sobre aquest prec, la Sra. Fernández va explicar que : «Actualment tenim al municipi de Gavà 
tenim 4 parcs geriàtrics , sovint aquests parcs s'anomenen circuits biosaludables, els 
emplaçaments son:
 - Pça. de Angela Roca 
- Av. de la Diagonal (grup de pedales i zona d'exercici complerta)
 Plaça Joan Miró
 Parc del Mil·lenni (itinerari esportiu genèric i zona d'exercicis geriàtrics propera a 

l'aparcament) 

En l'edició de junts fem barri 2016 es va proposar a votació un projecte d'instal·lació d'aquests
elements amb el nom “Jocs per a la gent gran a la plaça Concòrdia” per la seva proximitat al
centre de dia i per tant a possibles usuaris, el projecte no va estar dins els més votats i no va
sortir, creiem però, que és una bona proposta per tant en el projectes presentats el passat 20 de
març per a la nova edició de JFB 2018 hem inclòs novament aquest projecte i un altre de similar
per instal·lar un circuit biosaludable davant del Cap de la riera de les parets compartint espai
amb les petanques que hi ha.

Pel que fa a  jocs infantils adaptats des del 2014 en qualsevol intervenció que fem a parcs de
canvi  o ampliació de zona de jocs anem instal·lant  jocs inclusius,  actualment tenim 5 parcs
adaptats: 2 a can Tries, Torre Lluch, plaça Catalunya i Passeig Maragall. 
Properament iniciarem obres per instal·lar jocs adaptats a 2 parcs més: sant Jordi i el nou parc de
Mas bruguers i en la nova edició de Junts Fem barri 2018 també l'ajuntament ha fet propostes en
aquesta línia. 
Aixi  mateix,  l'ajuntament  properament  començarà a treballar  en la transformació de 2 grans
parcs de la ciutat on evidentment es treballarà en la línia de fer els nostres parcs més inclusius
per a tothom”.
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Seguidament el Sr. Andreu Pérez va exposar que “Hem observat i diversos ciutadans ens ho han
fet notar també, que cada cop és més freqüent veure motos aparcades a les voreres de la ciutat,
entenem que l'ús de la moto en lloc del cotxe (sense ser una solució òptima atenent a l'objectiu
d'una mobilitat totalment respectuosa amb el medi ambient), pot ajudar a agilitar el trànsit als
nostres  carrers  i  a  reduir  l'ocupació  d'espai  públic  per  a  aparcament  que  inevitablement  va
associada  a  l'ús  del  vehicle  de  motor.  Per  això  creiem que  cal  millorar  l'oferta  de  places
d'aparcament  per  a  motos,  prioritzant  llocs  on  per  raons  de  l'activitat  econòmica  que  s'hi
desenvolupa (per exemple, establiments que distribueixen menjar a domicili) hi hagi un trànsit
més freqüent de l'habitual de motos, tant de clients com de repartidors dels mateixos establiment,
sense excloure els mateixos veïns, evitant que envaeixin les voreres, on creiem que cal limitar la
presència d'aquests vehicles.
Per  això  formulem el  següent  Prec:  instem a  l'Ajuntament  de  Gavà  a  fer  un  estudi  de  les
possibilitats  d'implementar noves places d'aparcament per a motocicletes, prioritzant llocs on hi
hagi establiments públics que afavoreixen l'ús d'aquests vehicles, com és el cas de restaurants de
menjar per emportar, o altres establiments que facin distribució a domicili dels seus productes”.

La Sra. Fernández va respondre que es realitza una revisió constant i permanent. Gradualment es
va ampliant l’oferta d’aparcament de motocicletes del municipi. S’estudia i es van creant places
d’aparcament de motos on es  sol·liciten, on es detecta que s’ocupa la vorera, o allà on no hi ha
oferta propera. 
Addicionalment, s’aprofita la creació d’aquestes places per a millorar la visibilitat de passos de 
vianants, sortides i entrades de guals, millores del radi de gir, etc.

Respecte a les flotes de vehicles que tenen algunes activitats que distribueixen menjar a domicili,
aquestes reserves estan subjectes a l’ordenança fiscal número 18 de l’Ajuntament.

Finalment, el Sr. Massana va formular l'últim prec, referint-se a que el passat dissabte 10 de
març de matinada, mentre s'estava celebrant un acte musical a l'Ateneu Popular La Màquia per
autofinançar la Festa Major Alternativa d'enguany, algú des de fora va calar foc a les mantes que
s'havien situat a la persiana de la porta d'accés per esmorteir el soroll  i no molestar al veïnat. El
foc va omplir  l'interior de l'ateneu de fum tòxic.  Afortunadament,  la  ràpida intervenció dels
serveis d'emergència van impedir que el foc s'estengués pel local i no es van haver de lamentar
danys personals tot i que sí de materials. Es dóna el sarcasme, a més que l'atac a l'Ateneu popular
La Màquia, realitzat amb voluntat de fer mal a les persones que hi havia, es va produir el dia
abans  del  Dia  contra  el  Terrorisme  que  va  ser  commemorat  per  l'Ajuntament  amb  un  acte
institucional.
Va  continuar  dient  que  “No  podem obviar  la  immensa  gravetat  dels  fets:  algú  va  intentar
incendiar un local amb gent a dins. Va ser un intent deliberat d'homicidi, un atac terrorista contra
un grup de joves que treballa per fer la Festa Major més rica i participada.
El local de l'Ateneu Popular La Màquia ha rebut els darrers mesos ja diversos atacs, inicialment
eren simples pintades o tirar  ous a l'interior de l'ateneu,  o intimidar a persones membres de
l'Ateneu pel carrer de forma covarda, aprofitant situacions de superioritat numèrica. No han estat
els únics atacs rebuts per persones de l'entorn independentista,  els darrers danys. Un regidor
d'aquest  Ple  va  ser  amenaçat  directament,  les  rodes  del  seu  vehicle  punxades  en  diverses
ocasions, i el negoci que regentava fou atacat amb violència  i va patir desperfectes (fets tots ells
denunciats als Mossos), i s'han produït agressions físiques a persones de l'entorn sobiranista, per
no  parlar  dels  desordres  als  partits  de  futbol  provocat  per  un  grup  que  actuava  amb  la
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complaença de l'anterior directiva. Tot això passa sota l'absoluta impunitat que permet a aquest
grup  de  persones  -que  són  abastament  conegudes  a  la  ciutat-  actuar  sense  cap  tipus
d'impediment.
Per tant, cal plantar cara a aquests atacs terroristes de grups ultradretans, que es volen carregar a
través de la violència física la convivència, la societat igualitària a què aspirem i la llibertat
individual i col·lectiva.
Per aquest motiu formulem el següent prec: instem al govern municipal a fer front a aquest greu
problema de seguretat  ciutadana,  a  través  de la Junta  de Seguretat  Local  i  dels  mitjans que
calgui,  per garantir que els valors de la democràcia, la llibertat i la igualtat es respectin i es
puguin exercir a la ciutat. Demanem al govern local que, de forma excepcional, concedeixi un
torn de paraula a tots els grups municipals del consistori per tal que condemnin explícitament
aquest atac”.

Per part de l'equip de govern, va respondre la Sra. Fernández, tot dient que: “Indubtablement, per
l’Equip  de  Govern,  qualsevol  fet  o  atac  violent  es  injustificable,   reprovem  i  condemnen
qualsevol acte violent, faci qui ho faci. I cap atac o acte violent es justificable, de cap de les
maneres.
Com vostès indiquen, en un requeriment per sorolls molestos, (han estat molts els requeriments
per molèsties al veïnat, per soroll, per actes incívics, per brutícia al carrer, inclús en algun cas per
falta de respecte a l’autoritat), però aquest es un altre tema. 
Com els hi indicava, el dia 10 de març, el cos de la Policia Municipal de Gavà va detectar que hi
havia una samarreta penjada a un dels forats de la persiana del local, que estava incendiada,
sufocant aquesta samarreta que s’estava cremant. Avisant a les persones que hi havia dintre del
local, que desconeixien lo que havia passat.
Aquest  fet  està sota investigació del  cos de Mossos d’Esquadra,  i  son ells,  els  que ens han
d’indicar l’autoria dels fets. Crec que tots estem d’acord, amb el bon treball que realitzen els
nostres cossos de seguretat, Mossos d’Esquadra i  Policia Municipal.

I es per això, que els hi prego, que en aquest cas i en aras a l’autonomia i bon funcionament de
qualsevol  procés  d’investigació realitzat  pels  nostres  cossos  de  seguretat,  siguem prudents  i
curosos alhora de fer algunes al·legacions, per tal de ser conseqüents amb els valors democràtics,
de llibertat i d’igualtat”.  

En referència a la segona part del prec, pel qual demanaven el torn de paraula a tots els grups
municipals del consistori per a la condemna explícita d'aquest atac, la Sra. alcaldessa va explicar
que els grups municipals ja coneixien la dinàmica dels plens i que  poden fer les declaracions
que considerin en  qualsevol moment i només en la sessió plenària.

Un cop conclòs el torn de la formació política d’ERC, va començar el corresponent al  Grup
Municipal de GSSP.

En una primera intervenció el regidor d’aquest grup, sr. Juan Carlos Bondia, que prèviament va
dir que condemnaven els fets exposats al prec d'ERC, va recordar –com a antecedents– que:
“Hace unas semanas les informamos mediante instancia de las caídas que han tenido algunas
personas por la falta de señalización en el  suelo que existen en varias calles con diferentes
alturas situadas en diferentes zonas de Gavà. Como pueden servir de ejemplo, Guifre el Pelós
esquina con Pi i Margall, Plaça de Batista i Roca con Rambla de Maria Casas entre otras calles.
Es por lo que desde el grupo municipal Gavà, Sí se puede!, rogamos que se señalicen en el suelo
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las zonas donde exista diferencia de alturas y se imprima con una banda antideslizante para
evitar nuevas caídas de las personas que transitan por esas calles”.

La Sra. Fernández va informar que els serveis tècnics de l'Ajuntament, ja han executat les bandes
senyalitzadores dels graons del carrer Guifré Pilós cantonada Pi i Maragall, i la Plaça Batista
Roca amb Maria Casas, com es pot veure a una de les fotos que adjunta. Va informar també que
es continuarà treballant per a fer una ciutat millor.

Novament va intervenir el  Sr.  Bondia per formular el següent  prec, relatiu a les ajudes a la
dependència, i va exposar que “El Gobierno estatal del PP pactó con Ciudadanos el año pasado
un  incremento  de  la  partida  de  Dependencia  por  valor  de  100  millones  de  euros  en  los
Presupuestos de 2017. La formación naranja lo incluyó entre sus exigencias para apoyar las
cuentas públicas. Pero hace unos días nos enteramos de que algo más de 44 millones no se han
gastado, a pesar de unas listas de espera que ascienden a 300.000 dependientes, de las cuales
muchas personas son de Gavà y están a la espera de recibir esta ayuda.
La Asociación de Directores y Gerentes de Servicios Sociales condena que cada día mueren 100
personas sin haber recibido las prestaciones y servicios que les fueron reconocidos por ley. La
crueldad estriba en la desatención de 310.000 personas en lista de espera, de los cuales 120.000
son grandes dependientes y dependientes severos, muchos/as en situaciones dramáticas. Es por
lo que desde el grupo municipal Gavà, Sí se puede! Rogamos que este ayuntamiento realice
todas las actuaciones necesarias para reclamar a las instituciones públicas pertinentes las ayudas
a la dependencia que los y las ciudadanas de Gavà tengan reconocidas y estén a la espera de
recibirlas”. 

Va respondre a aquest prec el Sr. Diaz, dient que és cert que el Govern estatal del PP va pactar
amb ciutadans un increment de la partida de dependència per valor de 100 milions d’euros en el
pressupost de 2017.

És cert, va dir, que l’Associació de Directors i Gerents de Serveis Socials és una entitat que ha
mostrat la seva solvència en el  seguiment de la implantació de la Llei de la Dependència,  i
nombroses  vegades  ha  criticat  el  reiterat  incompliment  de  l’Estat  i  d’algunes  Comunitats
Autònomes. Aquest incompliment es va veure agreujat amb l’entrada en vigor del grau I de
dependència, ja que moltes més persones han entrat a tenir drets reconeguts.
Una de les causes d’aquesta manca de despesa que esmenten és deguda, segons l’Associació, en
que les  Comunitats  Autònomes  financen el  80% de la  despesa  en  dependència,  mentre  que
l’Estat només ho fa en un 20%, quan la llei establia que s’havia de pagar a parts iguals, un 50%
cada administració.
De totes maneres, observant les llistes d’espera per comunitats, trobem una gran disparitat en les
mateixes i això és degut a la prioritat que cada govern autonòmic concedeix a la dependència.
Catalunya és una de les comunitats amb més llista d’espera, un 37% de les persones que tenen
dret  a  rebre  una  prestació  o  servei  no  el  reben.  A Astúries  o  Comunitat  Valenciana  aquest
percentatge és al voltant del 15%.
I creiem que això passa a Catalunya per la manca de govern efectiu durant aquest any 2017, un
govern  que  ha  estat  centrat  en  aconseguir  una  república  catalana  i  no  en  treballar  en  les
polítiques que afecten els ciutadans.
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Per tant, va finalitzar, «acceptem el seu prec i farem les actuacions necessàries, tant davant de
l’Estat com de la Generalitat perquè incrementin la seva acció en el tema de la dependència i
sigui una prioritat de Catalunya».

En el següent prec de Gavà sí se puede, el Sr. Bondia va exposar que: “Muchas personas que
viven en Gavà para mejorar su autonomía, tienen la necesidad de moverse por la ciudad con una
silla de ruedas eléctrica, pero no tienen donde guardarla o no pueden tenerla en su vivienda por
la falta de ascensor en el edificio donde viven.
Es por lo que desde el grupo municipal Gavà, Sí se puede! rogamos que se destine y habilite una
plaza de parking permanente en cada uno de los aparcamientos de la plaza Jaume Balmes, Torre
Lluc y Batista i Roca que pertenecen al Ayuntamiento o a la empresa municipal GTI, para que
las vecinas y vecinos que lo necesiten puedan alquilarla para dejarla estacionada y puedan cargar
la batería al mismo tiempo.
También solicitamos que se instalen en diferentes puntos de la ciudad, zonas para la recarga de
las sillas de ruedas eléctricas como pueden ser en los centros médicos,  Ayuntamiento,  Torre
Lluch, Plaza Catalunya junto el mercado, zonas deportivas, paseo marítimo entre otras zonas
repartidas por toda la ciudad”.

Per part de l'equip de govern, la Sra. Fernández va explicar que tal i com es va comentar  al
Consell d’Administració de GTI, s'analitzarà i estudiarà la seva proposta, així com  la demanda
dels usuaris per a llogar aquestes places. 
I  en  referència,  a  la  recàrrega  d’aquestes  cadires  elèctriques  (s'entén  que  per  motius  de
necessitat), els serveis tècnics de l’ajuntament indiquen que la connexió per a carregar aquest
vehicles és un endoll com els que tenim a les nostres llars, per tant, si qualsevol ciutadà demana
connectar-se a la xarxa d’algun dels nostres equipaments, no existeix cap inconvenient tècnic per
accedir a aquesta sol·licitud i els encarregats de l’edifici indicaran on es pot realitzar. 

A continuació va intervenir el Sr. Herrera, qui va manifestar que: “En los últimos meses nuestro
grupo ha mantenido varias reuniones con la policía municipal de Gavà para conocer mejor su
función, área de trabajo y necesidades. Estas reuniones han venido también motivadas por los
múltiples mails que la policía ha esta enviando al gobierno municipal reclamando mejoras en las
instalaciones, en el vestuario, o incluso en la petición de un reglamento de segunda actividad,
punto que finalmente fue aprobado por el pleno gracias a una propuesta de resolución de toda la
oposición.

Respecto a nuestro ruego hoy queremos atender a la petición del cuerpo local de policía que
solicita un cristal de seguridad en la recepción de atención al público de las dependencias de la
comisaría.

Esta petición ha sido realizada por la policía en las fechas 10 y 13 de noviembre de 2015 , el 17 
de julio de 2017 y el 26 de julio de 2017 y 16 de enero de 2018.

Actualmente las y los agentes se pueden encontrar en situaciones de vulnerabilidad debido a la
falta de este elemento.  Ya que en ocasiones,  principalmente en el  turno de noche,  las y los
agentes  pueden  quedarse  solos  mientras  el  resto  de  compañeras  y  compañeros  efectúan
funciones fuera de la comisaría, contar con un cristal de seguridad se convierte en un elemento
importante para la salvaguarda de su integridad. También es un elemento disuasorio en caso de
que alguna persona desee atentar contra la integridad del o de la agente que esté en ese momento
en la recepción de comisaría.
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Teniendo en cuenta el coste de los cristales (un cristal de seguridad de 1m x 1m x 10mm ronda
los  200€)  y  que  las  medidas  necesarias  para  toda  la  recepción  sería  de  unos  10x3 metros,
creemos que la inversión es más que posible para este Ayuntamiento y garantizaría la seguridad
de las y los trabajadores locales. Ya que una vida es más importante que el coste puntual de esta
instalación”.

Finalment, per tot l'exposat va formular el següent prec: “Que se realice la instalación del cristal
de seguridad en la recepción de atención al público en la comisaría de policía, con el fin de
preservar y salvaguardar la integridad de las y los trabajadores municipales de este cuerpo”.

Va respondre la Sra. Fernández, que va dir que: “La veritat es que m’alegro moltíssim que ara,
en aquests últims mesos s’hagin reunit amb algun policia, per conèixer les seves funcions, àrees
de treball i necessitats. També el Cap de la Policia de Gavà, com a màxim responsable, o els
agents o els caporals podrien satisfer qualsevol qüestió que tinguessin sobre les seves funcions,
organització, etc., no solament fa uns mesos, sinó molt abans. 
Com haurà pogut veure quan ha estat a la Comissaria, per entrar-hi hi ha una doble porta de
seguretat, abans d’entrar en aquesta, i un interfono que permet al Policia que està a recepció,
veure qui es la persona que entrarà a la Comissaria.
La nostra policia sempre ha estat  un policia  propera al  ciutadà,  amb una gran habilitat  per
resoldre conflictes, i amb una gran professionalitat per resoldre i per realitzar les seves funcions.
Tenim habilitada una partida de 10.000 €, per aquesta millora en la caserna de la Policia Local,
no obstant crec que per la seva part, ratlla la demagògia, indicar que un vidre de seguretat per la
Policia ronda un import de 200€.

Si us plau -va concloure- siguem rigorosos i si no sabem, deixem als tècnics que indiquin què es
el  que  s’ha  de  fer  i  com s’ha  de  fer.  I  en  això  estem,  estem a  l’espera  d’un  Informe  del
Departament de Treball,  que ens indiqui com i quines mesures tècniques ha de tenir aquesta
instal·lació, que no es només un vidre de 200 €».

A continuació el Sr. Herrera, abans de llegir el següent prec, va dir que “aprendan a leer, que yo 
no he dicho que el cristal vaya a valer 200 euros y ya está”, i l'alcaldessa el va cridar a l'ordre.

En el següent prec va explicar que “Las movilizaciones de los últimos meses y en especial las de
estas semanas demuestran el  descontento social  existente en la calle.  Tanto las mujeres y el
movimiento feminista como las
jubiladas y jubilados han salido a la calle para reclamar mayores derechos, igualdad, dignidad y
justicia.
Estos movimientos también tienen su actividad a nivel local, donde múltiples plataformas se han
creado para defender los derechos de todas y todos.  Debido a esto nuestro grupo municipal
GSSP se  puso  en  contacto  con  la  Marea  Pensionista  de  Gavà para  conocer  mejor  y  en
profundidad todas sus peticiones y sumarnos así al sentir de miles de pensionistas de nuestra
ciudad.
La Marea Pensionista de Gavà (delegación oficial de Marea Pensionista -estatal-) nos ha hecho
llegar el manifiesto que recoge los nueve puntos esenciales de la lucha de las y los pensionistas.
“La Marea Pensionista reivindica unos puntos básicos para solucionar la viabilidad de las
pensiones:
1) Que las pensiones se contemplen en los Presupuestos Generales del Estado como un gasto
más, sin eliminar cuotas de trabajo, más bien recuperándolas y con las cotizaciones recuperar el
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Fondo de Reserva de la Seguridad Social.
2) Reimplantar un modelo de revalorización automática de las pensiones en relación a un IPC
real
para asegurar el mantenimiento del poder adquisitivo empezando por recuperar el 1’9 perdido en
2012.
3) Jubilación a los 65 años
4) Derecho a los suministros básicos garantizados ( agua, gas, luz)
5) Eliminación de todo tipo de copago o repago sanitario
6) Nos oponemos a la privatización de todos los servicios públicos y muy especialmente a los
que atienden a las personas mayores.
7) Estamos por la defensa y mejora del actual modelo de pensiones públicas para avanzar hacia
un
modelo de pensión y salario mínimo por encima de los 1000€.
8) Incorporar al Régimen General de la Seguridad Social a las/os empleadas de Hogar con todos
los derechos incluida la prestación por desempleo y la cobertura de lagunas de cotización.
9) Retornar a la situación anterior al 2 de agosto de 2011 en el sistema de cobertura de lagunas
de
cotización  durante  el  periodo  de  cálculo  de  las  pensiones,  pues  esta  modificación  puede
representar,
en algunos caos, hasta el 38% menos de pensión”.
Ante estas peticiones básicas que todas y todos deberíamos entender que son de sentido común
desde Gavà, Sí se puede rogamos:
- Que el Ayuntamiento de Gavà, conjuntamente con la Marea Pensionista de Gavà y todas las
plataformas locales de defensa de las pensiones, redacten una declaración política institucional
conjunta para ser leída en el próximo pleno por todos aquellos grupos municipales que se sientan
identificados con esta lucha.
- Que el Ayuntamiento de Gavà coloque un lazo marrón bien visible (físico o dibujado en una
pancarta)  en  la  fachada  del  edificio  consistorial  como  gesto  de  apoyo  y  solidaridad  del
ayuntamiento  con  la  Marea  Pensionista  y  todas  las  plataforma  locales  que  luchan  por  las
pensiones  dignas,  hasta  que  el  gobierno  del  estado  escuche  y  atienda  sus  principales
reivindicaciones respecto a las pensiones públicas.

Va respondre a aquest prec el tinent d'alcalde de l'Àmbit de Benestar i Acció Social, qui va dir
que «compartien amb el Sr.  Herrera i el  seu grup que és una qüestió vital la dignitat de les
pensions com a dret. També que estaven  rebent positivament el moviment que s'estava formant
de mobilització ciutadana a tot el país, és un moviment de base, no conduït per cap partit polític,
d'unitat civil. Hi ha un clamor popular que diu que no es vol polititzar a nivell de partidisme
aquesta  qüestió,  sinó  que  aquells  partits  polítics,  sindicats,  organitzacions,  associacions,
moviments que vulguin adherir-se, als punts bàsics que els i les  pensionistes estan defensant,
volem que estiguem al seu costat. 

Va explicar també que  havia arribat una petició de la “Plataforma per unes pensions dignes” de
Gavà, que es reuneixen els dilluns en assemblea oberta, i és el que ha tingut entrada pel registre
general, no hi ha constància que hagi entrat cap altre manifest o petició, al menys que consti al
nostre grup. 

Com  a  grup  municipal,  va  explicar  que  quan  té  entrada  un  contingut  d'un  sindicat,  o  un
moviment o un col·lectiu ciutadà, i es veu que pot coincidir en els continguts, i s'està d'acord, es
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porten com a declaració política i s'afegeixen els grups polítics que hi estan d'acord,  el que no es
fa és modificar alguna part del seu contingut. Si altres col·lectius volen enriquir el text, poden
posar-se en contacte amb la Plataforma, però el que entra pel registre no es pot modificar, el què
s'ha fet en aquest cas és consultar als grups municipals si recolzen el contingut d'aquest manifest
de la  Plataforma,  i  que si  n'hi  ha  altres  moviments  com el  de  Marea Pensionista   i  es  vol
modificar el text des de la societat civil i no des dels partits polítics ho recolzaran. Per tant,
portaran, amb el recolzament conjunt dels altres grups, el text que ha arribat. Si des de la societat
civil i Plataforma es pensa modificar, no hi ha cap problema atendre en aquest sentit. 

Sobre el tema del llaç marró, si Plataforma considera que s'hauria de fer alguna actuació concreta
per visualitzar  el recolzament de l'Ajuntament a aquestes manifestacions estem oberts, però amb
la societat civil,  que és on els partits polítics han d'acompanyar, especialment els partits que
reivindiquen nova política.

Va tornar a intervenir el Sr. Herrera per al·lusions, però l'alcaldessa va dir que no hi havien hagut
al·lusions, sinó que era una resposta a la pregunta El Sr. Herrera va anunciar que el seu grup
s'uniria a la moció, i que ja havien presentat una moció respecte a les pensions i que d'altra
banda, Marea Pensionista també és societat civil i no entenia perquè s'anomenava societat civil
només a Plataforma, i que es veiessin els vídeos per a comprovar-ho. L'alcaldessa va respondre
«aprenderemos a leer y a ver los vídeos. Gracias por sus útiles consejos». 

Finalment, i en quant els precs o preguntes formulats prèviament per escrit amb, si més no, vint-
i-quatre hores d'antelació al començament de la sessió, li va correspondre fer ús de la paraula al
Grup Municipal del PP. 

En un primer, la regidora del PP, Sra. Mònica Parés, formulava a l’equip de govern un prec on
exposava  que  des  de  fa  uns  anys,  el  professorat  de  la  ciutat  requereix  d’un  certificat
d’antecedents penals per poder exercir les seves funcions de docència.
Alguns docents els hi han fet arribar que en altres espais de la ciutat, com les Biblioteques, no 

s’ha requerit quest Certificat el que fa que menors de la ciutat no puguin anar.

Per  tot  l’exposat  sol·licitaven  que  des  del  Govern  Municipal  s’actuï  per  tal  de  que  els
treballadors de biblioteques de la ciutat presentin el Certificat d’Antecedents Penals per tal que
tots els alumnes dels centres educatius de la ciutat puguin gaudir d’aquests espais.

El sr. Diaz va respondre que: “Som coneixedors que tot el personal que treballa amb infants ha
de presentar el Certificat d’Antecedents Penals, i la biblioteca també ho sap i conseqüentment
demana  a  les  persones  que  s’incorporen  o  fan  activitats  aquest  certificat.  La  majoria  de
treballadors i serveis el tenen, i els que encara no el tenen, que són pocs i per raons alienes a la
seva voluntat, han fet una declaració jurada que pràcticament té el mateix efecte.
No és cert que no es facin activitats per menors de 3 anys a les biblioteques, es poden fer i es fan
perquè el personal que les realitza tenen els certificats d’antecedents fiscals corresponents.
El que pot succeir és que algun certificat estigui caducat, ja que cal renovar-lo cada 6 mesos.
Mirarem que això no passi i instarem al personal que encara no té el certificat a que accelerin els
tràmits per tenir-lo». 

Tot seguit, es va passar a un segon prec  del PP, i així la Sra. Mònica Parés, com antecedents, es
va referir a que, atesa la manca de venda de fruites i verdures al Mercat del Centre de Gavà, i
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ateses les reclamacions constants per traslladar el Mercat de Pagès a la Plaça Major,  i atès l'èxit
dels punts de venda instal·lats durant la celebració del Segon Tast de Calçots celebrat el darrer
10 de març,  va formular el següent prec : que  es realitzin totes les gestions necessàries per a
traslladar el Mercat de Pagès a la Plaça Major en cap de setmana

Va contestar la Sra. Fernández, indicant que en l’actualitat el Mercat de Pagès es realitza tots els
dimarts, coincidint amb el mercat no sedentari, havent-hi sis paradistes que donen servei a la
demanda  del  Mercat  de  Pagès  conforme  al  Conveni  subscrit  amb  el  Parc  Agrari  del  Baix
Llobregat.
Traslladar aquest mercat a la Plaça Major, d’acord amb la concessió realitzada actualment, no és
viable, perquè per espai no hi cabrien els sis paradistes.

Es cert, que conjuntament amb l’equip de Comerç, estem avaluant alguna proposta realitzada
pels propis paradistes, en divendres tarda o cap de setmana, però a una ubicació on tots tinguin
les mateixes garanties i possibilitats.

A continuació i  seguint  amb les  intervencions del  grup municipal  del  PP,  el  Sr.  Llobet   va
exposar que: “En els darrers mesos, han estat moltes les reivindicacions i manifestacions que han
fet diversos col·lectius a la ciutat.

Algunes d’elles varen omplir els nostres carrers de cartells i pancartes van estar retirats però
d’altres, com les pintades, es continuen veient a diversos espais de Gavà.

Un d’ells és l’Avinguda del Mar i atenent que amb l’arribada del bon temps hi passegen més
usuaris, caldria netejar.
Es  per  tot  l’exposat,  que  el  Grup  Municipal  Popular  presenta  el  següent:  Que  el  Govern
Municipal dugui a terme  una acció de neteja de les pintades als carril  bici i de vianants de
l’Avinguda del Mar”. 

A continuació, la Sra. Badia va respondre que atès el gran nombre d'actuacions que es fan des
del servei de neteja de grafitis i pintades, que són 323 des de mitjans del 2017, que es quan es va
posar en marxa el servei, i 123 només en els dos primers mesos d'aquest any, des de Presec es
segueix  una  programació  a  l'hora  d'actuar.  Dintre  d'aquesta  programació,  va  informar  que
justament ja havien estat netejades les pintades del carril bici.

La Sra. Parés va formular l'´últim prec del seu grup, i va exposar que atès que les polítiques
d'igualtat  real  i  efectiva entre  homes i  dones de la ciutat  que ha de dur a terme el  Govern
Municipal  més  enllà  de  les  reivindicacions  puntuals  i  que  també  poden  ser  competència
municipal  com el  foment  de  la  conciliació  o  el  reconeixement  a  les  empreses  familiarment
responsables, formulà el següent prec: que s'elabori un nou Pla d'Igualtat real i efectiva entre
homes i  dones de la  ciutat  per  determinar  les  accions concretes  de la  ciutat  per  aconseguir
aquesta fita valorant l'anterior pla amb vigència fins el 2018. 
Per part de l'equip de govern, va respondre la Sra. Badia, qui va exposar que L’Ajuntament de
Gavà va aprovar per Junta de Govern Local el seu II Pla de Polítiques d’Igualtat en data del 19
de desembre del 2014, i que és vigent fins el 2018. Ara ja s'està començant a preparar el nou Pla,
que comencen per una avaluació del que hem aconseguit amb el Pla actual.
El  II  Pla  d’Igualtat  desenvolupa  un  conjunt  integrat  i  sistemàtic  de mesures  adreçades  a  la
promoció i la garantia de la igualtat d’oportunitats entre dones i homes en el municipi.   
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Els   àmbits  en què es  divideixen les  actuacions són:  Compromís  amb la  igualtat,  Violència
masclista,  Drets i qualitat de vida, Treballs i temps, i Lideratge i participació de les dones.
El Pla compleix amb la legislació vigent, LO 3/2007 del 22 de març, per  la igualtat efectiva
entre dones i homes, la Carta Europea per la Igualtat de dones i homes en la vida local, i amb el
compromís de l’Ajuntament de Gavà de garantir la igualtat d'oportunitats entre  dones i homes. 
En l’apartat de Treball i temps hi ha accions concretes com la d’ impulsar accions especifiques
em temes de conciliació.

Finalment,  el  Sr.  Llobet  va  formular  la  darrera  pregunta,  referent  al  conveni  que  es  signa
anualment amb el Consell Comarcal del Baix Llobregat per prevenir i tractar el mosquit tigre.
Hi  ha altres  espècies  que  en  els  darrers  anys  han  aparegut  a  la  nostra  ciutat  creant  alarma
ciutadana i obligant a dur a terme accions extraordinàries no de prevenció sinó amb posterioritat.
 
A continuació, va preguntar quines accions per a la prevenció de paneroles a la nostra ciutat està
duent  a terme el Govern Municipal, a la qual cosa el Sr. Castellano va respondre que des del
mes de setembre de 2015 l’empresa encarregada de la gestió del control de plagues a Gavà és
BCN  Plagas  Tratamientos  Profesionales,  SL,  empresa  que  va  guanyar  el  procediment  de
licitació, i la seva actuació es basa en el control integrat de plagues.

El programa de control de plagues conté actuacions programades per a prevenir la presència de
rosegadors  i  la  presència  de  paneroles  i  altres  insectes.  La  periodicitat  dels  tractaments  es
determina  d’acord  amb  l’activitat  dels  rosegadors  detectada  i  la  incidència  de  paneroles,
principalment. Així mateix, en els mesos d’estiu s’incrementa la periodicitat dels controls, ja que
les  altes  temperatures  afavoreixen  la  seva  proliferació.  Per  l’any 2018 es  faran  tractaments
durant la primera quinzena entre els mesos de juny a setembre.

D’altra banda, el programa de control de plagues inclou actuacions puntuals, que consisteix a
atendre els avisos procedents dels ciutadans o de la brigada municipal sobre incidències a la via
pública. També inclou altres actuacions, com ara l’assessorament i la determinació de la plaga
davant la problemàtica en relació als habitatges particulars.

 El procediment seguit es basa en la lluita integrada del control de plagues, que engloba les
etapes següents:

1. Inspecció:  estudi  dels  factors  que  poden  afavorir  el  desenvolupament  d’una  plaga:
característiques  de  la  zona,  condicions  ambientals  i  àrees  o  zones  d’expansió,  i
característiques estructurals...

2. Avaluació i diagnòstic de la situació: en el cas de detectar la presència d’una plaga o
deficiències  (estructurals,  de  neteja...)  que  puguin  afavorir  la  presència  de  plagues
s’avalua la situació i es redacta un informe amb les incidències.

3. Pla  de  treball  i  realització  del  servei:  consisteix  a  indicar  o  establir  les  mesures
preventives  i/o  correctores,  utilitzant  els  mètodes  de  control  més  adequats  i  en  cas
necessari  aplicant  els  productes  plaguicides  autoritzats  i  escollint  les  tècniques  que
suposin menys risc d’exposició per a les persones. 

4. Avaluació  continuada  del  programa  de  control  de  plagues:  consisteix  a  realitzar  un
seguiment dels treballs sistemàtics i de les actuacions puntuals per a verificar la seva
efectivitat.
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Per cada actuació l’empresa elabora un informe amb les mesures correctores a tenir en compte,
les quals es traslladen al Departament municipal corresponent. Son totes aquestes les accions que
duu a terme el Govern Municipal per a la prevenció de paneroles a la nostra ciutat.

Cal tenir-se en compte que sovint hi ha d’altres punts de connexió amb el clavegueram des dels
quals l’empresa no hi pot accedir, ja que es troben a l’interior dels comerços o comunitats de
propietaris (baixants, registres de celoberts...). El Reglament Metropolità d’abocaments d’aigües
residuals  estableix que “la  conservació i  el  manteniment  de  les  connexions  al  clavegueram
municipal o a la xarxa metropolitana són a càrrec dels titulars de les finques, que, al mateix
temps, són els responsables del seu correcte estat de funcionament. (...) Els treballs en el tram
interior de la finca han de ser efectuats, en tots els casos, pel seu titular”. Per aquest motiu, és
necessari vetllar pel manteniment i bon funcionament de les connexions internes, per evitar el
pas de plagues. En cas de necessitar un tractament de les zones adreçades de la comunitat o
habitatge  es  recomana  contractar  una  empresa  de  control  de  plagues  autoritzada.  D’aquesta
forma, si es realitza un tractament tant des de l’interior com des de la via pública es garanteix
una major eficàcia.

No s'ha d'oblidar la necessitat i la responsabilitat d’actuar dins les seves propietats als ciutadans,
on també proliferen nius, atès que l’Ajuntament només actua i actuarà on legalment ha i pot fer-
ho, que és a la xarxa pública de clavegueram.

Finalment, va prendre la paraula el  regidor del grup municipal de  CiU,  Sr. Rafanell, i en la
seva primera intervenció, va exposar que: «La passada nit del divendres 9 de març, mentre les
companyes de l'organització de la FMA celebraven un acte a l'Ateneu Popular La Màquia per
autofinançar les festes d'enguany, algú va calar foc a les mantes que  hi havien situades a la
persiana per esmorteir el soroll .
El foc va omplir l'interior de l'ateneu de fum tòxic, afortunadament no es van haver de lamentar 
danys personals i tan sols es van produir alguns danys a la persiana gràcies a intervenció dels 
serveis d'emergències.
Tot i que ningú va prendre mal, no podem obviar la immensa gravetat dels fets, algú va intentar
incendiar l'Ateneu amb gent a dins, va ser un intent d'homicidi, un atac terrorista contra la nostra
gent.
Durant els últims mesos hem vist com els atacs han passat de simples pintades a la façana, a tirar
ous, a intimidar companys pel carrer fins arribar als fets descrits, especialment greus ... Exigim
una condemna explícita de tots els partits polítics i per descomptat de l'Ajuntament de Gavà
d'aquest atac». 

La tinenta d'alcalde de Ciutat i Territori, va dir que en aquest cas, ja s'havia donat resposta a una
pregunta relacionada sobre aquests fets que havia formulat anteriorment el grup d'ERC. 

En un segon prec, el Sr. Rafanell va explicar que fa uns mesos es van retirar del mobiliari urbà
uns bancs que servien per seure i descansar les persones amb mobilitat reduïda, i sobretot gent
gran que tampoc té bona mobilitat, a la cruïlla del carrer Centre amb el carrer Colomeres .
Creia,  va  dir,  que  és  aquesta  una  necessitat  de  primer  ordre,  com és  la  de  tenir  especial
consideració per la nostra gent. Va demanar en el seu prec que fosin restituïts almenys els bancs
individuals, perquè puguin descansar una estoneta sobretot quan van de compres per la dificultat
que els hi comporta. 
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Va respondre  novament  la  Sra.  Fernández,  qui  va  explicar  que  el  conjunt  de  banc  i  cadira
existents a la cruïlla del carrer del Centre amb el carrer de les Colomeres es van retirar arrel de
les continues queixes presentades per part de la veïna del carrer de les Colomeres 66.  
Les queixes posaven de manifest les reiterades conductes incíviques dels usuaris dels bancs en 
horari nocturn a escassos dos metres de la finestra de l'habitatge.  Tanmateix a l'altra vorera del 
c/ de les Colomeres (a cinc metres de distància) continua havent-hi un banc de formigó.

Aixi mateix, s'estudiarà si a la zona es requereix una major necessitat de bancs, sense que 
perjudiquin el descans de cap veí.

En un nou prec, el Sr. Rafanell exposà que és sabut i denunciat pel que treballa en el camp a les
zones de Cal Aimar, Els Canyars i altres zones dels voltants que hi ha sostracció o robatoris de
motors elèctrics, cablejat i, fins i tot, vehicles. Per aquest motiu va sol·licitar al seu prec que
s'augmenti la vigilància tant municipal com la dels Mossos, per evitar la desprotecció a què estan
sotmesos els pagesos de Gavà. 

Per part de l'equip de govern, va respondre la Sra. Fernández que a la zona agrícola del municipi
es produeixen de forma esporàdica robatoris i furts de material com ara eines de treball o estris
pel reg, entre altres.
La Policia Municipal i el Mossos d’Esquadra fan rondes durant els diferents torns de treball per 
garantir la seguretat de la zona, si bé es un territori dispers amb moltes entrades i sortides 
possibles. Naturalment, va dir, es continuarà treballant per garantir la seguretat. 

Finalment i acabant el torn de precs i preguntes, el sr. Rafanell,  donat que –digué–  en la pista
poliesportiva de l'Escola Eramprunyà s'aprecia un acabat de capa de rodament,  Slurry o similar,
i s'han produït esquerdes des de fa alguns mesos que poden malmetre el bon funcionament de
l'esport,  si  més  no algun ensurt.  Tenint  en compte  el  temps  transcorregut  des  de  la  darrera
reforma realitzada, va formular el següent prec: que siguin reparades el més aviat possible per tal
que no es facin més gruixudes. 

Respongué el Sr. Diaz, dient que: “Som coneixedors de les esquerdes de la pista poliesportiva de
l’escola l’Eramprunyà. 
Aquestes esquerdes es van produir fa anys durant l’assentament de la pista i creiem que com a
conseqüència d’aquest fet. Sobre la pista es va col·locar una capa d’asfaltat i es va pintar. El que
ha succeït ara és que les esquerdes han passat a la capa d’asfaltat. 

Tenim ja una proposta de solució que ataqui l’origen del problema, però aquesta proposta és
molt cara i de moment no hem pogut assumir-la. 

Però estigui tranquil que les esquerdes només tenen un efecte negatiu que és l’estètic, però no
tenen perill ni dificulten les activitats a la pista». 
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11 – DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DEL PSC EN 
DEFENSA DEL MODEL D’ESCOLA CATALANA, COM A EINA DE COHESIÓ I DE 
PROMOCIÓ SOCIAL
 
El model d’escola catalana ha estat una de les principals eines de cohesió i promoció social a
Catalunya i que millor ha garantit la igualtat d’oportunitats. L’objectiu és evitar la segregació
d’alumnes per motius lingüístics.
 
Estem  convençuts  que  aquest  model,  àmpliament  defensat  per  la  comunitat  educativa  i  la
societat, i que té en compte la diversitat sociolingüística del conjunt del territori, és la millor
garantia per continuar assegurant el respecte a les dues llengües oficials, així com l’aranès a la
Val d’Aran, la convivència normal d’aquestes a la societat i als centres educatius, la igualtat
d’oportunitats, així com les llibertats individuals que defensem, entre elles la llibertat d’elecció
de centre educatiu.
 
No es tracta d’un model uniforme pel conjunt de Catalunya. Cada centre educatiu elabora un
projecte  lingüístic  de centre  d’acord amb la  composició del  seu alumnat  i  de  l’entorn,  amb
l’objectiu de garantir el domini en les dues llengües oficials a Catalunya al final de l’educació
obligatòria, que requereix el vist i plau del Departament d’Ensenyament.
 
Catalunya va optar en el seu moment per no segregar l’alumnat en funció de la llengua, i aquesta
ha estat una de les riqueses del sistema educatiu fins al moment, que no volem abandonar.
 
El model normatiu recollit a la Llei d’Educació de Catalunya (LEC), que va se aprovada amb un
suport del 90% del Parlament l’any 2009, defineix un model plurilingüe que estableix en el seu
Títol II el dret i deure de conèixer les llengües oficials, en concret, l’article 10.1. determina que
els currículums han de garantir el ple domini de les llengües oficials catalana i castellana en
finalitzar l’ensenyament obligatori.
 
Algunes dades que confirmen l’èxit d’aquest model pedagògic:
 

• L’alumnat té un coneixement similar de la llengua catalana i castellana, tal com acrediten
els resultats de les proves de competències lingüístiques realitzades pel Consell Superior
d’Avaluació del Sistema Educatiu, al llarg de tota la trajectòria escolar. En el cas de 6è
de Primària, la diferència mitjana es quantifica en menys de dos punts en una escala de
100.

 
• El  nivell  de  castellà  a  Catalunya  és  equiparable  també  al  de  la  resta  de  CCAA

espanyoles,  segons  els  resultats  en  comunicació  lingüística  del  propi  Ministeri
d’Educació.

 
Són per aquests motius que el Grup Municipal Socialista proposa l´adopció al Ple dels següents:
 
ACORDS
 
1. Manifestar la nostra oposició a qualsevol instrumentalització de l’escola o de la llengua en
finalitats electoralistes.
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2. Reafirmar el compromís en la defensa d’un model d’escola no segregadora que faci de la
igualtats d’oportunitats el seu principal objectiu.
 
3. Expressar el reconeixement a la comunitat educativa de Catalunya i també de Gavà que han
estat i són claus en la implantació amb èxit d´aquest model d´escola catalana, com a eina de
cohesió i de promoció social.
 
3. Manifestar la nostra plena confiança en la professionalitat dels docents i del cos d’inspecció
d’Educació de Catalunya, alhora que rebutgem qualsevol desviació dels objectius pedagògics
que es puguin produir en el marc legal que regula el nostre sistema educatiu.
 
4.  Instar  al  futur  Govern de la  Generalitat  a vetllar  per l’acompliment  de les  nostres  lleis  i
l’excel·lència del sistema educatiu català .
 
5. Donar trasllat d’aquests acords a la Mesa del Parlament de Catalunya, a la Mesa del Congrés 
de Diputats i del Senat, al Departament d’Ensenyament del Govern de la Generalitat, al Ministeri
d’Educació i Cultura, a l’Associació Catalana de Municipis, a la Federació de Municipis de 
Catalunya, als sindicats de mestres, i a les AMPAs de les escoles i centres educatius de 
secundària del municipi.
 
La declaració política va ser aprovada per quinze (15) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP, i 2
CiU), cinc (5) en contra (3 C's o 2 PP) i cap abstenció, donant-se per tant el vot favorable de la
majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació presents –en
aquest moment– a la sessió (20), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art. 47.1 de la Ley
7/1985, de 2 de abril,  Reguladora de las Bases del  Régimen Local,  i  l’art.  114.1 del Decret
legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i de règim
local de Catalunya.

----------

El primer regidor en prendre la paraula desprès de la lectura de la Declaració Política, va ser el
Sr. Rafanell, qui va expressar que: «Estem molt d’acord en tot el que s’ha dit en aquest punts.
Pensem que l’atac de la immersió lingüística, reafirmant-se en la voluntat d’espanyolitzar als
nens  catalans,  el  govern  de  l’Estat  va  anunciar  que  estudiava  incorporar  una  casella  a  la
preinscripció escolar per tal que els pares que ho desitgessin poguessin sol·licitar l’escolarització
dels seus fills en castellà. Es tracta d’una proposta il·legal, ja que van completament en contra
del que diu la Llei  d’Educació de Catalunya (LEC), aprovada per una amplia majoria en el
Parlament durant el govern del tripartit. 
Al mateix temps, el Tribunal Constitucional, en  recent sentència, ha remarcat que l’Estat no pot
interferir en el model plurilingüe de Catalunya, que està ben lluny de la rigidesa del sistema de
quotes lingüístiques com recaven de forma reiterada els ciutadans. 
El projecte lingüístic de cada centre educatiu estableix com s’ha de  concretar  el  tractament
integral de les llengües, atenent a la realitat sociolingüística dels alumnes, per assolir la plena
competència en català, castellà i una tercera llengua». 

A continuació, pel grup del Partit Popular, intervé la Sra. Mònica Parés, que diu textualment:
«Parlen als acords de la seva Declaració Política de reconeixement a la comunitat educativa,
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confiança  en  la  professionalitat  dels  docents  i  cos  d'inspecció  així  com  de  vetllar  per
l'acompliment de les lleis… i en aquest aspectes ens trobaran.

Però és clar, portar a debat ara aquesta qüestió, quan des de determinats sectors i mitjans s'ha
volgut  posar  la  por  en l'àmbit  de  l'ensenyament  per  l'aplicació de determinades accions per
l'article 155, doncs no és ser rigorós.

Perquè preguntin a Ensenyament o altres àmbits i departaments de la Generalitat si han tingut
l'espasa de Dàmocles sobre durant aquests darrers mesos… Ja els hi diem nosaltres, no! 

La inestabilitat creada als carrers,  als mercats i a les institucions les ha volgut estabilitzar el
Govern d'Espanya des de la normalitat institucional i l'ordenament jurídic i pe això volem fer
una crida a la tranquil·litat perquè parlem de nens i nenes i d’educació.

Ara, el que el Partit Popular ha fet i seguirà fent és defensar l'educació trilingüe   i la llibertat del
pares al escollir tan el centre com la llegua en la que volen que estudiïn els seus fills. 

I seria bo fer-ho sense la discriminació ni la segregació, i això no passaria en un sistema educatiu
d'aprenentatge de llengües  equilibrat i no menyspreant al castellà no acceptant ni un 25 % de les
matèries troncals en aquesta llengua també oficial i materna.

Fins i tot la Llei d'Educació obre la porta a garantir un percentatge de matèries impartides en
castellà i per tant, des de la llei, la llibertat i el sentit comú seguirem treballant per la millora de
la qualitat educativa al nostre país». 

El regidor del grup municipal de GSSP, el Sr. Bondia va exposar que: “En la actualidad no existe
ningún  problema  ideológico  ni  de  convivencia  en  la  escuela  pública  catalana,  aunque  haya
partidos que quieran vender esta historia inventada. El problema está en cuando los partidos
llegan al poder y se olvidan de los problemas reales que podemos vivir diariamente en la escuela
pública catalana y solamente se centra en intereses partidistas. Muchos de estos problemas los
veo yo cada día en mi instituto.
Entre los principales problemas que deseamos que no queden en el olvido, podemos destacar el
cierre de las líneas que hay latente, sobre todo en la escuela pública. Volvemos a tener otra vez el
problema de una línea de P3 que seguramente se cierre. 
La falta de inversión general en educación, la inversión en las escuelas élite que segregan por
sexo,  ampliar  la  plantilla  de  docentes,  mejorar  y  ampliar  la  formación  permanente  de  los
docentes, cubrir las bajas del profesorado desde el primer día, realizar inversiones en formación
profesional, ampliar el número de expertas y expertos y trabajadoras y trabajadores sociales de
los centros educativos, eliminar las tasas para acceder a la formación profesional creadas con la
excusa de la crisis… Y todos estos problemas no tienen pinta de arreglarse a corto plazo, a
consecuencia de los recortes del  gobierno autonómico,  así  como del  gobierno central con el
apoyo de Ciudadanos, que reducirá nuevamente en el año 2018 por tercer año consecutivo la
proporción del PIB que destina a sanidad, educación y protección social. En los dos primeros
casos, el gasto caerá en dos décimas, por lo que la partida destinada a Educación pasará del 4 al
3,8% del PIB.  Reduciendo el presupuesto en Educación no solucionamos los reales problemas
que preocupan a la comunidad educativa de la escuela pública catalana. Es por lo tanto que
votaremos a favor de la declaración política para la defensa de la escuela pública catalana”. 
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Seguidament, per part del grup municipal d'ERC, va intervenir la Sra. Jiménez, qui va exposar
que,  «respecte al  model  d’escola catalana,  com que és un tema que ha anat  apareixent  amb
bastant freqüència últimament en aquesta Sala, no repetirem tots els arguments pels quals donem
suport  i  defensem el model  d’escola catalana.  Només recordem, perquè sembla que és molt
necessari  recordar-ho,   que  aquest  model  va  néixer  fa  més  de  trenta  anys  d’un  consens
amplíssim, que és gràcies a aquest consens tan ampli que avui encara es manté aquest model,
altrament no s’hauria pogut mantenir, i què amb tots els canvis necessaris per raons de canvi
social,  tecnològic i  de metodologia que calgui,  és un model que cal la pena mantenir i anar
perfeccionant. I el dia en que socialment hi hagi consens en què s’ha de canviar, caldrà parlar-ne,
però aquest consens ara mateix no ha canviat significativament i sentint-ho molt pels que volen
veure-ho d’altra manera, els partits o les opcions polítiques partidàries de mantenir aquest model
educatiu, continuen sent les majoritàries. 
A l’escola catalana se la defensa dotant-la adequadament, permetent que hi entri la innovació,
que hi hagi millores, que es mantinguin en condicions els centres, que hi hagi personal, que es
cobreixin les baixes, que es mantingui la maquinària en funcionament i que hi hagi sobretot
voluntat  i recursos. 
Per altra banda, l’apel·lació d’escollir el model d’escola per als fills, que existeix (tothom pot
decidir on envia als seus fills, si a una escola pública o privada, confessional o aconfessional)
ningú  no  coarta  la  llibertat  de  ningú,  no  pot  en  cap  cas  imposar-se  per  sobre  del  consens
majoritari, perquè en aquest cas no seria en defensa de la llibertat sinó anar en contra de  la
voluntat i del consens majoritari de la societat. 
Per últim, voldríem recordar que defensar l’escola catalana és defensar els seus professionals, i
en aquests dies arriba a ser literal, perquè no fa tant, encara, hi ha dos Mestres de l’escola pública
catalana que estan imputats per delictes d’odi per haver parlat dintre les aules de temes que a
alguns no els agrada que es parli, i defensar a aquests professionals també és defensar el model
d’escola pública catalana. Estem d’acord amb aquesta moció i votarem favorablement»
 
La  següent  intervenció  per  a  aquesta  declaració  política  va  ser  la  del  grup  municipal  de
Ciutadans,  i  el  regidor  d'aquest  grup,  Sr.  Ibáñez,  va  exposar  que:  “En  primer  lloc  dir  que
nosaltres el que no volem és una escola catalana, volem una escola educadora, amb valors i
plural.  Dir  que  el  concepte  d’immersió  lingüística  és  incorrecte  en  el  cas  dels  estudiants
catalanoparlants, doncs no és més que una immersió dintre d’un sistema d’educació monolingüe
amb la seva llengua pròpia materna. 
A la primera frase de la declaració ja trobem dos afirmacions totalment falses, que el fet de
repetir-les constantment no les farà certes. El model d’escola catalana no és ni  una bona eina de
cohesió social, ni garanteix la igualtat d’oportunitats, ni molt menys és un model d’èxit com
insisteixen a dir. 
Ben al contrari, la immersió és un model discriminador, perquè els nens catalanoparlants reben
l’ensenyament en la seva llengua materna que és en la que millor entenen i dominen. Mentre que
els nens castellanoparlants no tenen aquesta mateixa facilitat. Per tant la immersió en el procés
d’aprenentatge suposa una dificultat  lingüística  a  afegir,  i  no perquè ho digui  jo,  la  Unesco
afirma que és indiscutible que el millor mitjà per ensenyar a un nen és la seva llengua materna.
Psicològicament és el sistema de signes que treballa en la seva ment de forma automàtica per a
l’expressió i la comprensió. 
A més  a  més,  la  Unicef  l’any  1999  confirmava  en  el  seu  anàlisi  educatiu  que  existeixen
nombrosos estudis d’investigació que indiquen que els alumnes aprenen a llegir més ràpid i
adquireixen més aptituds acadèmiques quan adquireixen els seus coneixements inicials en la
seva  llengua  materna.  Però  no  cal  marxar  del  país  per  sentir  coses  similars.  L’any  1978
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escoltàvem al Congrés dels Diputats les següents paraules: “Además de un derecho humano, me
parece claro que el  idioma, la llengua materna es un requisito pedagógico importante,  Los
primeros pasos intelectuales,  los primeros intentos de pensar,  los primeros contactos con el
ambiente cultural, los hace el niño en su idioma materno, y solo a través de ese idioma materno
es capaz de darse cuenta del medio cultural en que se mueve. Por eso es tan difícil que ciertas
idees que se forman en un idioma puedan expresarse en otro. Por esa razón hay bastantes ninos
que no pueden superar esta dificultad y se encuentran con su capacidad de expresión mermada,
y sobre todo , disminuïdes sus capacidades de aprender”. 
Aquestes  paraules  plenes de seny són les  que va pronunciar  a les  Corts  el  sr.  Ramon Trias
Fargas,  fundador  d’Esquerra  Democràtica  de  Catalunya,  diputat  al  Parlament  de  Catalunya,
conseller a dos governs de la Generalitat, i finalment, senador. 
Allò que es  demanava amb justícia   per  al  català,  vostès  ho neguen per  al  castellà,  idioma
cooficial a Catalunya, i  40 anys després venim patint el resultat d’aquesta immersió lingüística.
Les dificultats provocades als alumnes castellanoparlants per aquest model educatiu, que d’altra
banda no avala cap organisme internacional, es constata clarament en l’anàlisi de les dades dels
informes Pisa. Totes les edicions en què Catalunya s’ha presentat amb una mostra pròpia (2003,
2006, 2009, 2012 i 2015), es verifica l’elevat nivell de fracàs escolar dels alumnes castellano
parlants. 
Una altra dada a tenir en compte: la prova Pisa es fa en català, per tant no es mereix el nivell de
castellà. Tampoc és un model d’èxit internacional, no hi ha cap document que li doni suport.
Al Parlament, hem demanat de forma reiterada que citi un sol document i no ho hem aconseguit.
Si alguna persona ho sap, estaríem molt contents de què ens la faci arribar. 
El nivell d’espanyol dels alumnes catalans no és equiparable als de la resta d’Espanya, no hi ha
cap prova homologable. Cada comunitat autònoma fa i corregeix les seves proves, i pel que fa a
la selectivitat passa el mateix. Vostès parlen de les proves del Ministerio de Educación, però
només es va fer un any i només a uns pocs centres triats per la Generalitat. Tots sabem el que es
això. 
No és cert que garanteixi la cohesió social. Cap estudi acadèmic internacional parla de la llengua
vehicular  quan  analitza  la  cohesió  social.  La  cohesió  social  en  educació  s’analitza  segons
l’equitat i la igualtat d’oportunitats. El sistema educatiu català no garanteix l’equitat ni la igualtat
d’oportunitats perquè és una de les comunitats autònomes on els resultats acadèmics depenen
més de la renda de les famílies; i perquè un alumne té fins a vuit cops més possibilitats de fracàs
escolar segons el lloc on hagi nascut. 
A més, les persones amb més possibilitats econòmiques poden triar escoles amb tres llengües
vehiculars, mentre que les persones que no tenen diners suficients s’han de conformar amb una
sola llengua vehicular. Un sistema així no garanteix la cohesió social. De fet, els fill i filles de
molts dels nostres governants, inclosos alcaldes i alcaldesses del Baix Llobregat, porten els seus
fills a escoles privades on no s’aplica la immersió lingüística. Per als seus propis fills no volen la
immersió. Es que no són bons pares i mares i deixen que els seus fills no siguin cohesionats? És
perquè  no  volen  que  aprenguin  el  català?  Més  aviat  és  perquè  pregonen una  cosa  i  fan  la
contrària,  que  saben que  és  la  que  garanteix  una  millor  preparació  per  al  seu  futur  com a
persones. 
És per això que des de Ciutadans,  defensant  el  català i  el  castellà,  proposem un sistema de
qualitat amb tres llengües vehiculars: català, espanyol i anglès, on no es separi als alumnes per
llengües, i què el seu futur no depengui de si els seus pares poden pagar o no una escola privada
com passa actualment. Per tot això, el nostre vot serà contrari». 

Plaça de Jaume Balmes, s/n Tel:93 263 91 00 ajuntament@gava.cat

08850Gavà Fax: 93 263 91 08 www.GavaCiutat.cat



Finalment, el Sr. Diaz va agrair a tots els grups que havien votat a favor d’aquesta declaració.
Com no podia ser d’una altra manera, respon que a Gavà hi ha un ampli consens sobre aquest
model, i va agrair també que la representació del poble concorda amb el sentit del poble, que per
això eren representants, i per tant per una amplíssima majoria s’aposti per la nostra escola i el
nostre model, respon, efectivament i com tothom sap, al que la grandíssima majoria de Gavà
correspon. 
Va dirigir-se al Sr. Ibáñez, regidor de Ciutadans, a qui va dir que aquest tema és al seu ADN com
a força política i que respectava les opinions expressades, i la competició que té amb el Partit
Popular a veure qui és més de dretes. Aquest moment és una conjuntura molt difícil veure qui és
més centralitzador i més «antillengua» catalana. Va preguntar també què té a veure els informes
Pisa i l’excel·lència dels nois i noies de Catalunya amb el que s’estava tractar, i va concloure que
el  seu  grup  creia  que  el  model  d’immersió  lingüística   és  en  realitat  una  fàbrica
d’independentistes, i  què en realitat  a les escoles, als patis,  la gran majoria dels nens parlen
castellà.
Va  continuar  dient  que  els  pares  d’alguns  dels  assistents,  que  no  són  precisament
independentistes  alguns  d’ells,  han  apostat  amb  orgull  per  aquest  model,  perquè  han  donat
l’oportunitat a gent de classe treballadora a tenir les mateixes oportunitats lingüístiques però al
revés de com ho havia exposat el Sr. Ibáñez, perquè la llengua materna d’aquests nens era el
castellà i havien après la llengua d’aquest país, que és el català, que també és llengua espanyola.
Comentà també el Sr. Diaz que militava en un partit que no és independentista, però que estava
molt orgullós de rebre aquesta educació, amb referents pedagògics com Marta Mata, des de les
esquerres, amb altres partits polítics com per exemple la gent  del  PSUC en el seu moment.
Desprès es van afegir altres com els companys i companyes de Convergència i Unió, però van
ser les esquerres no independentistes les que van impulsar aquest model. 
Amb aquesta idea, va afirma, no els hi faran cas, hi ha normalitat absoluta, s’ha de respectar els
docents i cada projecta escolar s’adapta a la situació, no ensenyen que els països catalans són una
nació, hem de veure com va el sentit del temps. Necessitem, va dir, “que els nens aprenguin
altres llengües, i el que no farem, i és la línia vermella dels socialistes, és que els nens i les nenes
de Catalunya siguin dividits per raó de llengua, és un error brutal i va contra la unitat civil més
bàsica”. 

Novament va tornar a intervenir el Sr. Ibáñez i, referint-se al Sr. Diaz va dir: “En primer lloc,
vostès van portar la llengua a aquest Ple, no nosaltres, no es porti la rèplica escrita, per més que
digui que volem segregar nosaltres, per llengües, no és així, i ho utilitzen políticament.  En segon
lloc, lamento profundament que la Unesco i la Unicef a vostès, no els hi tinguin res a dir ni els hi
tinguin cap respecte,  aparentment.   Jo el que he dit  no són opinions, són literals.  Perquè és
normal al pati el que es fa al pati i no es pugui fer a la classe? I finalment, quina por hi ha en
posar la casella del castellà a l’hora d’escollir llengua? Són vostès els qui no ho deixen posar, i
són vostès els que porten reiteradament el tema de la llengua aquí per polititzar-ho, no som
nosaltres, són vostès. 

Va tornar a respondre el Sr. Diaz, que va contestar que “nosaltres ens fem ressò del que els
sindicats,   les  escoles,  les  direccions,  les  Ampas i  la  gent  diu que volem en pau un model
d’escola catalana que no es faci ús partidista. Vostès estan en una altra línia, i ensenyin aquest
informe de la Unicef que qüestiona el model d’escola catalana, no el del mundo mundial”.
El Sr. Ibáñez va respondre que en cap moment havia parlat de la Unesco referida a l’escola
catalana, i amb molt de gust portaria aquest documents.
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En  aquest  punt,  l’alcaldessa  va  dir  que  s’estava  parlant  del  model  d’escola  catalana,  i  va
preguntar-li  al  Sr.  Ibáñez  de  què  tractaven  aquest  documents,  si  era  d'educació  i
desenvolupament maduratiu d'una criatura en funció de l'aprenentatge de la llengua, però no té
res a veure amb  el model d'escola i d'educació. 

--------

El Sr. Ramon Castellano va abandonar la sessió a les 20:02 hores

--------

12 – DECLARACIÓ POLÍTICA PRESENTADA PEL GRUP MUNICIPAL DE 
CIUTADANS PER A LA IMPLANTACIÓ DE BARRERES DE SEGURETAT PER A 
MOTORISTES
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS
 
Atès que l'increment de l'accidentalitat  i la lesivitat dels accidents de motociclistes és un fet
constatat i reconegut i que hem de promoure accions correctores per part dels ciutadans i les
administracions públiques.
Sobretot ara que des de l'Ajuntament de Gavà s'està fomentant l'ús d'aquest tipus de vehicles i
s'ha incrementat considerablement el nombre de places d'aparcament reservades per a ells en les
vies públiques.
 
En 2016, 153 persones van perdre la vida en les carreteres catalanes. 34 d'elles anaven amb
moto, la qual cosa representa un 22%. Si afegim els ferits greus, el percentatge d'afectats (entre
morts i ferits greus) ascendeix fins al 36%.
 
El tipus de sinistre més greu ha estat la sortida de via i és el que sense cap dubte, el que més
defuncions genera entre els motociclistes. Igualment, aquest tipus de sinistre també ocasiona
lesions de gravetat i/o amputats.
 
Existeixen a les carreteres espanyoles sistemes de protecció antisortida o, millor dit, barreres de
seguretat o guarda-raïl. Els més comuns estan fabricats en 2 parts: la part superior és una franja
longitudinal d'acer galvanitzat i la segona part és un perfil d'acer en forma d'H fixat en el sòl que
manté les franges longitudinals
unides entre si. Aquest sistema de protecció va ser ideat pensant exclusivament en vehicles de
motor de 4 o més rodes amb carrosseria protectora, sent eficaç per suportar l'impacte a unes
velocitats  determinades.  Per  a  aquests  vehicles  aconsegueix  impedir  en  molts  casos  que  el
vehicle surti  de la calçada i evitar un sinistre de majors conseqüències, al mateix temps que
protegeix al conductor i altres ocupants de l'interior del vehicle. Des d'un punt de vista tècnic, les
barreres de seguretat han estat ideats com un element necessari per a la seguretat passiva de les
nostres carreteres,  ajudant  a prevenir  que un vehicle surti  fora de la carretera  caient  per  un
terraplè o envaeixi el carril contrari en una autovia, en cas de perdre el control del vehicle.
 
No obstant això, per a un vehicle de dues rodes com un ciclomotor, motocicleta o bicicleta, on la
principal carrosseria no és una altra que el cos humà, xocar contra aquest tipus de proteccions
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provoca que el cos del conductor i/o acompanyant sofreixi conseqüències fatals per a la seva
salut.  Molts  dels  accidents  de  motos  que  succeeixen  en  carretera  tenen  com  a  resultat
conseqüències fatals per al pilot i acompanyant. En els casos en el qual el cos de l'accidentat
llisca per l'asfalt,  la força de fregament el pararà sense majors conseqüències que l'abrasió i
possibles ferides en el cos, sempre que el pilot i acompanyant portin la indumentària de moto
adequada. No obstant això, quan en una caiguda amb moto intervé una barrera de protecció com
són els guarda-raïl, barreres de seguretat «assassines» o senyals verticals sense protecció, si el
cos  del  conductor  i/o  acompanyant  no  es  detenen abans i  xoquen contra  aquesta  protecció,
encara que vagin ben equipats de poc serveix. L'impacte violent contra la barrera de seguretat fa
que el  perfil  actuï  com si  fos  una guillotina  o un  tallant  contra  el  seu  cos.  Les  zones  més
afectades  principalment  són  generalment  les  extremitats,  sofrint  traumatismes  o
politraumatismes que van des de trencaments d'ossos, l'amputació d'extremitats, invalidesa total
o parcial, paràlisi cerebral o mort entre altres.
 
Hi ha estudis que demostren que una velocitat de 30 km/h és suficient per amputar un membre o
partir la columna vertebral, la qual cosa és més greu, aquestes barreres de «seguretat» provoquen
més del 15% de les morts en accident de moto. La lesivitat dels actuals perfils està avalada per
estudis  tècnics  de  rigor  de  tot  tipus,  institucions,  associacions  i  ONGs  en  defensa  dels
motociclistes i la lluita contra la sinistralitat i accidentalitat d’aquests. Davant aquesta realitat, el
Parlament Europeu ha inclòs en el seu informe sobre prioritats de la seguretat viària de la UE el
canvi de mesures protectores en les carreteres, de manera que les actuals barreres de seguretat, la
perillositat de les quals està acceptada per responsables polítics i representants de tots els sectors
que envolten la barrera de seguretat,  quedin substituïts  per altres sistemes més actualitzats i
menys lesius a l'impacte.
 
En l'informe de juliol de 2011 sobre Seguretat Viària a Europa, com a proposta de resolució del
Parlament Europeu reconeix que per quilòmetre recorregut la probabilitat de morir en carretera
per a un motorista és de 18 vegades superior al de l'automòbil.
 
La Proposta de Resolució aprovada en abril de 2017 en el Parlament de Catalunya exposava que:
 
1. Realitzar un estudi integral de tota la seva xarxa de carreteres, amb l'objecte de detectar punts
“negres” o conflictius per a motoristes.
 
2. Substituir definitivament, de manera gradual, mitjançant dotació pressupostària plurianual i no
més enllà del 2020, el sistema de barreres de seguretat de «c» a principalment de tres sistemes
SPM: SPM-Basic,  Hiasa  SPM-4 i  de  doble  guarda-raïl  segons la  priorització  que determini
l'estudi integral redactat per a totes les
carreteres.
 
3.  Incloure,  en la redacció dels nous projectes per a les actuacions a la xarxa de carreteres,
mesures tendents a minimitzar les conseqüències dels accidents de motoristes i ciclistes, devent
els projectes incloure de manera obligatòria els anomenats SPM segons la normativa i directrius
tan autonòmiques com estatals, i seguint les recomanacions i el marc legal europeu.
 
És per tot l'anterior, amb l'objectiu d’ampliar la seguretat en les carreteres catalanes que el Grup
Municipal de Ciutadans (Cs) a l´Ajuntament de Gavà, proposa al Ple de la Corporació, l´adopció
dels següents,
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ACORDS:
 
PRIMER.- Exigir al Departament de Territori  i  Sostenibilitat  de la Generalitat  de Catalunya
l'eliminació d’aquells punts negres que siguin d’afectació de les competències de la Comunitat
Autònoma de Catalunya, instal.lant la protecció pels motoristes o ciclistes.
 
SEGON.- Exigir al Ministerio de Fomento del Gobierno de España l'eliminació d’aquells punts
negres que siguin d’afectació de les competències de l‘Estat dins de la Comunitat Autònoma de
Catalunya, instal.lant la protecció pels motoristes o ciclistes.
 
TERCER..-Demanar que la Generalitat de Catalunya compleixi el dictat del Parlament de 
Catalunya i apliqui la Proposta de Resolució aprovada en abril de 2017 en el Parlament de 
Catalunya, anteriorment esmentada. 
 
La declaració política va ser aprovada per divuit (18) vots a favor (8 PSC, 3 C's, 3 ERC, 2 GSSP
i 2 PP),  cap en contra i  una (1)  abstenció (1 CiU -Sr.  Rafanell)  ,  donant-se per tant  el  vot
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació
presents –en aquest moment– a la sessió (19), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art.
47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i
de règim local de Catalunya.

Desprès de la lectura efectuada pel Sr. Gavilán, va intervenir el Sr. Rafanell, que va dir que tots
els  punts  eren molt  acceptables  i  de  dret  universal,  però considerava que  es  carregaven els
neulers  a  la  Generalitat  de  Catalunya,  i  no  estava  d’acord  perquè  no  hi  ha  diners  per  tirar
endavant.  L’aplicació  el  155  perjudica  seriosament  al  teixit  econòmic  i  social  del  país,  i
Ciutadans era partícip. 
El govern de l’estat, va continuar, ha utilitzat el 155  per destituir el govern de la Generalitat,
dissoldre  el  Parlament de Catalunya,  escollits  democràticament  pel  conjunt  de la ciutadania,
perquè eren i són incapaços de vèncer i convèncer a les urnes. 
Són múltiples els exemples que demostren que el 155 és perjudicial per a l’economia, el teixit
social i la cultura catalana. Al portal de les finances, l’article 155, el Sr. Montoro “el seu amic”,
va dir textualment, ha pres el control de les finances, imposant un sistema de control que ha
incrementat la burocràcia del departament d’Economia i que multiplica per 250 les factures que
s’envien a Madrid per ser aprovades i pagades. Paralitza les inversions en matèria de  salut,
s’han deixat d’invertir vint-i-cinc milions d’euros des de l’aplicació del 155. 
Entre les partides afectades hi ha el programa de drogodependència a Barcelona, o la paralització
de la llei d’universalització de l’assistència sanitària. Falten materials per les forces de seguretat,
paralització de l’adquisició de la nova munició dels Mossos d’Esquadra i és probable que no
arribin a temps per a la temporada d’incendis i l’ampliació del nombre de cotxes i d’uniformes
de bombers.
Iniciació en infraestructures i medi ambient. Al principi afecta el 155 sobre les infraestructures
de Catalunya, que es fa notar sobre la línia 9 del Metro , pendent de l’arribada de 750 milions
d’euros del Banc Europeu d’Inversions. 
L’absència del govern ha impedit també el progrés de rebaixar o congelar el cànon de l’aigua,
que s’ha pogut fer amb al·legacions a la llei del canvi climàtic. 
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Finalment va dir: “per tot això, no votarem a favor”. 

A continuació va intervenir, pel grup municipal del PP, el Sr. Llobet, que digué que votarien a
favor, perquè el seu partit estava d’acord en tot allò que suposi una millora per als motoristes o
ciclistes, i ja s’havien presentat propostes de resolució en el Parlament de Catalunya i en el
Congrés dels Diputats. Va afirmar que com a mínim, s’ha d’anar implementat en totes les noves
construccions, i afegiria que no només a les carreteres de l’Estat o de la Generalitat, sinó també a
les de la Diputació de Barcelona, que són més de mil quilòmetres a la província de Barcelona, i
també a nivell municipal. Per tant, compartien plenament la proposta i votarien a favor. 
El següent regidor a prendre la paraula va ser el Sr. Herrera del grup municipal de GSSP, qui va
començar dient que votarien a favor, en primer lloc, perquè recolzen la instal·lació de barreres de
seguretat que protegeixen a motoristes i ciclistes, perquè els diners invertits en salvar vides està
ben invertit. En segon lloc, perquè creuen que la política de seguretat viària que està portant a
terme el Partit Popular és deficitària. 
Segons la DGT, 2016 va tancar-se amb un divuit  per cent  més de víctimes mortals en vies
urbanes, i un tres per cent en vies interurbanes. L’any 2017, encara que va tancar-se amb una
disminució d’un 6% en allò relatiu a ferits hospitalitzats,  va suposar un augment del 3% en
accidents mortals  i  difunts.  Aquestes dades,  va dir,  no poden deixar indiferent  a ningú,  i  és
evident que les mesures aplicades fins ara han estat insuficients. 
Va finalitzar la seva intervenció afirmant que recolzaven la declaració esperant que l’acumulació
de tragèdies a les carreteres pugui disminuir.  
Seguidament, el grup municipal d’ERC, en concret el regidor Andreu Pérez, va informar que
també recolzarien aquesta declaració perquè és totalment necessària, i va recordar que al consell
de Nadal ja va començar aquesta política amb l’eliminació de barreres a les carreteres, i que per
desgràcia es va aturar ara fa un temps per la intervenció i ocupació econòmica de la Generalitat
per part de l’Estat. El 155 ha aturat el 100%, però esperaven que es recuperés la normalitat i
poder tornar a invertir en aquest factor tan important per a la nostra seguretat. 

A continuació el  Sr.  Díaz també va anticipar el  vot  favorable,  compartir  que cal  millorar  la
seguretat dels motoristes, compartir que s'ha de fer una política de prevenció de sinistralitat, que
no és una cosa fortuïta, que s'han de fer polítiques i plans integrals i també compartir la reflexió,
que no solament cal en motoristes, sinó amb altres usuaris vulnerables com són les bicicletes.
Per tant, també demanaven a l'Estat, amb la col·laboració de les Comunitats Autònomes, un pla
integral d'usuaris vulnerables com les motos i les bicis. 

Finalment, el Sr. Gavilán va agrair a tots el seu recolzament. Va comentar que la idea era fer
polítiques per la gent que té accidents en moto i no desviar-ho pel 155 ni per la independència un
altre cop.  Va finalitzar  dient  que és necessari  el  treball  conjunt  per aconseguir  que hi  hagin
menys accidents. 
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13 i 14 . DECLARACIÓ POLÍTICA CONJUNTA PRESENTADA PELS GRUPS 
MUNICIPALS D'ERC I CiU PER DEMANAR EL TRASLLAT DE JORDI SANCHEZ, 
JORDI CUIXART, ORIOL JUNQUERAS I JOAQUIM FORN A PRESONS 
CATALANES.
 
Des del passat 2 de novembre de 2017, tant Joaquim Forn, com Oriol Junqueras són a la presó,
ja que la jutge de l’Audiència Nacional, Carmen Lamela, els va decretar presó incondicional. Per
la  seva banda,  Jordi  Cuixart  i  Jordi  Sánchez,  els  líders  de les  dues  principals  entitats  de la
societat civil catalana, com Òmnium Cultural i l’Assemblea Nacional de Catalunya (ANC), són a
la presó des del 16 d’octubre acusats de sedició. De les quatre persones, dos d’ells, Junqueras i
Sánchez són avui diputats electes del Parlament de Catalunya.
 
El 12 de gener, el Tribunal Suprem espanyol va denegar als diputats electes Oriol Junqueras,
Jordi Sànchez i a Joaquim Forn assistir als plens del Parlament i, alhora, desestimava la petició
de Junqueras de ser traslladar a una presó catalana.
 
Uns dies després, el 2 de febrer, el jutge del Tribunal Suprem Pablo Llarena va decidir mantenir
en presó preventiva a Joaquim Forn. En la seva resolució afirmava que existeix, encara avui, risc
de reiteració delictiva. La decisió es produïa després que Forn renunciés al seu acta de diputat.
Malgrat  aquest  gest,  el  Tribunal  sosté  que existeix “incertesa” de que la  “voluntat  política”
vulgui respectar “l’ordre legal” per aconseguir la independència.
 
Incomptables pronunciaments jurisprudencials consideren la presó preventiva com una mesura
excepcional  i  que només  ha de  ser  sostinguda  quan sigui  estrictament  necessari  i  mai  amb
finalitat punitiva. La privació de llibertat de persones manifestament pacífiques no és l’única
circumstància que genera una gran preocupació social. Les persones preses també ho estan en
centres penitenciaris dependents del Ministeri del Interior, situades a Soto del Real i Estremera, a
uns 600 quilometres de distància de Catalunya, on hi tenen els seus domicilis, famílies i vincles
afectius. Aquesta política penitenciària, entesa com un “càstig social” des de l’àmbit dels Drets
Humans, ha afegit  més tensió a la vida política catalana, immersa en una preocupant espiral
d’excepcionalitat democràtica i jurídica. I cada cop són més veus, de dins i fora de Catalunya,
que veuen en els  empresonaments i  l’allunyament un obstacle que dificulta la normalització
política  amb  què  confia  la  societat  catalana,  independentment  de  les  seves  conviccions  i
creences.
 
Segons el Pacte Internacional de Drets Civils i Polítics aprovat per l’ONU i el Conveni Europeu
per a la Protecció dels Drets Humans i de les Llibertats Fonamentals, l’empresonament d’una
persona s’ha d’efectuar a la presó més propera a la seva llar.
 
Existeixen  diverses  normatives  que  qüestionen  aquest  procediment  penitenciari,  com ara  el
principi de seguretat de les persones detingudes o empresonades admès el 9 de desembre de
1988 per l’Assemblea General de l’ONU, que diu textualment “si la persona detinguda o presa
així  ho requereix,  se  li  mantindrà  en una presó situada a  una distància  raonable  de la  seva
residència habitual”. O una de les regles mínimes de les Nacions Unides sobre el tractament dels
reclusos: “en la mesura dels possibles, els reclusos seran internats a establiments penitenciaris a
prop de la  seva llar  o  al  seu lloc  de reinserció social”.  El  6  d’octubre  de 2017,  el  Ple  del
Parlament  Europeu va  aprovar  l’anomenat  Informe  Begeron sobre  les  condicions  i  sistemes
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penitenciaris  de  la  Unió  europea,  en  el  qual  condemna  l’allunyament  dels  presos  perquè
“constitueix un càstig afegit per a les famílies dels reclusos”.
 
La situació d’allunyament respon a una pràctica penitenciària coneguda com la dispersió que a
l’Estat espanyol s’ha practicat des de l’any 1978, principalment a persones acusades per delictes
de terrorisme. Una circumstància que no només afecta a les persones empresonades, que són
aïllades del seu entorn i orígens, sinó també sobre les seves famílies i amistats, que han de pagar
els costos econòmics i emocionals d’aquest allunyament i els riscos personals que suposa per a
les  famílies.  El  col·lectiu  pels  drets  humans  i  l’apropament  de les  persones  preses  basques,
SARE, alerta que d’ençà es va començar a aplicar aquesta pràctica penitenciària, s’han produït
400 accidents a les carreteres espanyoles i han mort 16 persones familiars de presos bascos.
 
Gavà hauria de ser una ciutat compromesa amb els valors de la llibertat, la pau i la defensa dels
drets humans, ha de poder mostrar el seu rebuig envers aquesta pràctica d’allunyar els presos de
les seves famílies.
 
Per aquests motius, els grups municipals de CiU i d’ERC proposen al Ple de l’Ajuntament de
Gavà l’adopció dels següents acords:
 
Primer. Sol·licitar que les mesures cautelars imposades a Oriol Junqueras, Joaquim Forn, Jordi
Cuixart i Jordi Sánchez les puguin acomplir en centres penitenciaris catalans, des del respecte a
la independència del poder judicial.
 
Segon. Considerar  que l’aplicació de la mesura cautelar com la presó preventiva, adoptada pel
Tribunal Suprem, dificulta la normalització de la situació política a Catalunya.
 
Tercer. Manifestar la solidaritat amb les famílies de les persones empresonades i els manifesta el
seu suport davant del sotrac emocional i psicològic que pateixen.
 
Quart. Traslladar aquests acords a la Mesa del Parlament de Catalunya, al Govern de l’Estat, a
les  Corts  Espanyoles,  a  la  Diputació  provincial,  al  Consell  Comarcal,  i  a  la  Federació  de
Municipis  de  Catalunya  i  l’Associació  de  Municipis  de  Catalunya  i  a  l’ANC  de  Gavà,  a
l’Òmnium Cultural Gavà, a l’Associació Catalana pels Drets Civils, a la Sindicatura de Greuges
de Gavà i als mitjans de comunicació locals.
 
La declaració política va ser aprovada per catorze (14) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP i 1
CiU -Sr. Rafanell), cinc (5) en contra (3 C's i 2 PP) i cap abstenció , donant-se per tant el vot
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació
presents –en aquest moment– a la sessió (19), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art.
47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i
de règim local de Catalunya.

Un cop llegida la declaració, en part pel Sr. Rafanell i en part pel Sr. Massana, que va informar 
que havien inclòs dins d'aquesta moció les esmenes presentades pel grup municipal del PSC, va 
prendre la paraula la Sra. Parés, regidora del grup del PP, qui va dir textualment: “No sabem si a 
aquestes alçades del seu frustrat procés i la manipulació, organització i full de ruta que venien 
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planejant per aconseguir el seu Estat Sobirà o República Independent.. segons els dia i el Grup 
amb el que parli, els podem demanar rigor.
Però  no ho diem nosaltres, fins i tot Amnistia Internacional els va recomanar que no utilitzessin
el terme de presos polítics o presos de consciència perquè estem davant de casos en els que s'han
pogut cometre delictes. I avui ho ratifica el Tribunal Suprem, “son políticos presos con indicios
de delitos gravísimos de sedición, rebelión entre otros”.
Des d’octubre parlen de presos polítics i d'ençà, amb les proves i documentació que cada dia es
coneix, surt a la llum pública i es posa a disposició dels investigadors i tribunals, fa esgarrifar
l'entramat que vostès havien preparat.
Per tant, els delictes existeixen i la presó preventiva no és més que l'inici dels processos pels que
tots els implicats hauran de passar. De moment, demà mateix, 28 líders independentistes rebran
l'aute de processament.
Per tant, deixin als tribunals actuar que no sabem com hagués estat en el seu país però aquí, al
nostre, hi ha separació de poders. Uns aproven les lleis, altres les executen i els altres jutgen als
que no les respecten.
Consideren abusiva la presó preventiva. Potser aspectes que són fonamentals a considerar com la
reiteració (i per a mostra, el nou frau de llei d'aquesta tarda al Parlament de Catalunya convocant
un Ple per investir a un President pactat als despatxos i per tornar a fer trontollar l'Estat de Dret
sense parlar del Reglament del Parlament de Catalunya que fa mesos que vulneren). Un Ple on
no es pretenia escollir un President sinó condicionar la justícia de demà.
Però a més, vostès deuen pensar que l'actitud de l' expresident fugit tampoc afecta a les decisions
judicials quan s'està investigant tot el seu entremat i de ben segur que la seva  vida de luxe i la
tourné per  Europa  no contribueixen  a  pensar  que acaten  el  155 els  qui  ara  ho diuen ni  ha
normalitzar la situació política a Catalunya com vostès mateixos demanen.
Per tot, però sobretot per respecte a aquells catalans que van confiar en el procés però que veuen
que els sentiments no es poden regular però que entenen que les lleis s'han de complir i també
per aquelles famílies i  fills  en les que els  empresonats també haurien d'haver pensat  mentre
organitzaven aquest desafiament des de la societat i l'economia catalanes trigaran a recuperar-se,
no podem recolzar aquesta Declaració ni el mal que el procés ens ha fet a tots i que per sort,
hauran de pagar com tots els espanyols quan incompleixen la llei».

A continuació, el Sr. Herrera, per part del grup municipal de GSSP, va informar que serien molt
breus i directes. És evident, va dir,  «que estem d'acord en el trasllat de Jordi Sánchez, Jordi
Cuixart, Oriol Junqueras i Joaquim Forn a presons catalanes. Però a més pensem que cap dels
presos haurien d'estar a la presó. És un contrasentit polític, jurídic, social i que no solament no
resol ni ajuda a resoldre la situació, sinó que encara l'empitjora, l'agreuja i la radicalitza encara
més. Recordem que no estan a la presó pels fets de que els acusen. Això succeirà el dia que hi
hagi un judici i si així ho determina un jutge. Recordem que estan a la presó preventiva, no pels
fets comesos, o suposadament comesos,  ja que no han estat jutjats, sinó per un suposat temor,
més polític que judicial. El nostre vot serà favorable a la declaració». 

En el torn de paraula del grup municipal de Ciutadans, el  Sr.  Ibáñez va exposar que “en un
Estado de derecho como es España, nadie está por encima de la ley,  y los jueces toman sus
decisiones  libremente  a  pesar  de  sus  “escraches”  y  sus  ataques,  digamos  en  prensa  amiga
también subvencionada. 
Si  el  juez ha dictado prisión preventiva,  quizá es porque mientras alguno por coherencia se
quedaba,  el  ex  presidente  Puigdemont  huyó  como  los  cobardes.  Si  no  hubiese  huido,  la
presunción de riesgo de fuga seguramente no tendría sentido. 
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Por otro lado, la reiteración del delito si salen de prisión está clara. Ustedes siguen con los ojos
cerrados a la realidad  en su república imaginaria, exigiendo al presidente del Parlament y a los
candidatos a la presidencia de la Generalitat  que sigan haciendo los mismos errores de hace
pocos meses; y eso sería reiteración por los actos por los que están precisamente en prisión
preventiva.
En España no hay presos políticos, hay políticos presos, todos ellos por no haber respetado la
ley. Unos por corrupción, otros por haberse saltado la Constitución y el Estatut de Catalunya, y
nosotros lo lamentamos como el que más, puesto que queremos políticos corruptos ni políticos
que se salten las leyes, pero cada uno debe responder por sus actos. La Constitución española es
casi  la única que no prohíbe los partidos independentistas o secesionistas,  y establece cómo
puede cambiarse para que una parte pueda separarse del resto; pero algunos de ustedes en lugar
de atenerse a las leyes,  se las han saltado y por eso las personas  responsables de los  actos
contrarios a la ley, deben responder ante la justicia, que llegado el caso, dictará sentencia. Se les
avisó por parte del  Tribunal  Constitucional,  los propios letrados del  Parlamento,  ya  hace un
momento, en la moción sobre el control de palomas hemos visto el gran conocimiento jurídico
de algunos de los grupos aquí presentes. 
La normalidad política la han secuestrado ustedes. En Cataluña, los pasados 6 y 7 de septiembre
cuando cerraron el Parlament, cuando taparon la boca a todos los representantes públicos de los
catalanes escogidos democráticamente, si quieren normalidad está en sus manos. Un candidato y
un gobierno de la Generalitat que acate las normas democráticas, las leyes y la justicia. Repito
que está en sus manos. Por otro lado, han gastado millones en internacionalizar el proceso, pero
la única persona extranjera que ha venido a Catalunya para hablar públicamente del procés, ha
sido Manuel  Valls,  nacido en Horta  ex primer  ministro de Francia  en cuyo discurso,  en un
catalán impecable que recomiendo escuchar atentamente dejó bien clara no solo su posición
personal, sino la de Europa entera, y fue un discurso de unión y no de separación. 
Volviendo  al  tema  de  los  políticos  presos,  en  declaraciones  amenazantes,  dijeron  que
presentarían  una  demanda  al  Tribunal  Europeo de  Derechos Humanos,  pero  no  lo  hicieron.
Seguramente por miedo a que la justicia europea dé la razón a los tribunales españoles. Después
dijeron también en tono de amenaza, que presentaría una demanda en el Tribunal Supremo, para
decir poco después que lo estaban estudiando. Lo único que quieren es seguir llorando y seguir
haciendo el papel de oprimidos y engañando en el  fondo a sus propios votantes,  porque así
mantienen el pulso al Estado sabiendo que no tienen razón y que lo tienen perdido, pero para
ustedes, día que pasa, any que empeny.
Nuestra posición es como siempre de respeto a la justicia y por tanto votaremos en contra, pero
querría añadir una cuestión curiosa: se ha indicado, que se dé cuenta a la Sindicatura de Greuges
de Gavà, pero todos en esta sala conocemos cuales son las atribuciones del Síndic de Greuges, y
creemos sinceramente que no entra de sus atribuciones, si se le quiere comunicar nos parece
perfecto,  pero creemos que no entra  dentro de sus  atribuciones,  en todo caso,  él  será  quien
juzgue este punto. 

La següent intervenció va ser a càrrec del Sr. Diaz, del grup municipal del PSC, que aquesta
declaració  respecte  a  les  inicials  havia  canviat  substancialment,  va  agrair  als  ponents  que
incorporin les seves  aportacions. Ha canviat de forma fonamental,  i va pregar a la resta de la
sala que algunes intervencions siguin respecte al text que finalment s'aprova, i el que deia en
essència aquest text és que des del respecte a la independència judicial, aquestes persones en
presó, vinguin a les presons catalanes, que ho preveu la legislació. Es una mostra de solidaritat
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amb les famílies que ho estan passant malament, com ho estan passant malament les famílies
d'uns altres presos de l'Estat. 
Finalment,  encara que el grup socialista no està d'acord amb el procés, ni en trencar les lleis ni
la normativa, és raonable que vinguin a presons catalanes com passa en altres situacions. 

Va tornar a intervenir novament el Sr. Massana per agrair a tots els que van votar a favor, i va dir
que el Sr. Rajoy va dir en el seu moment que no li corresponia a ell parlar sobre aquest tema,
sinó a la justícia. Va contestar al grup del PP que si els presos de l'1 d'octubre es troben en
aquesta situació no és per evitar una reincidència, sinó per escarmentar a centenars i milers de
catalans. L'Oriol Junqueras hauria d'estar a casa seva amb la seva família amb la neus i els seus
fills el Lluc i la Joana. Això seria normalitat democràtica, per tant, no es pot parlar de separació
de poders perquè qui va parlar de rebel·lió va ser primer el ministre de Justícia, després el fiscal i
finalment el jutge. Per tant, va demanar que no parlessin d'un estat de dret a Espanya, sinó que
en tot cas la seva qualitat en estat de dret és molt baixa. Va recordar que la justícia de l'apartheid
va ser molt més flexible que l'espanyola en el judici contra Nelson Mandela.
La situació d'excepcionalitat penitenciària que s'aplica als presos polítics de l'Estat espanyol és
un càstig social que atempta contra els drets humans i s'hauria de reflexionar, sobre tot quan
l'endemà del Ple, va dir, hi havia vuit persones que podien ser condemnades a presó, i per tant,
no s'ha de parla de corrupció perquè hi ha un recolzament a la Gürtel i al Bárcenas. 

També va tornar  a intervenir  el  Sr.  Rafanell,  per  agrair  al  grup socialista  la seva humanitat
respecte dels presos, encara que amb altres punts no hi estan d'acord. També a GSSP, que a més
van dir que haurien de ser fora de la presó. Als senyors de PP, que els jutges són jutges i part, i
que a l'actual sistema democràtic del país no hi ha separació de poders; i finalment, a Ciutadans,
que només saben insultar i amenaçar. Puigdemont no és cap covard, ha sigut intel·ligent, perquè
ell no voldria tenir al seu president a la presó, els covards són l'Estat espanyol i el tripartit que
han tret la recerca de Puigdemont perquè saben que és il·legal i només pot fer-se a Espanya,
perquè en un país democràtic no es pot fer. 

Per al·lusions, va demanar la paraula el Sr. Ibáñez, que va dir “tienen ustedes mucha sensibilidad
respecto a las familias de los políticos presos, cuando aducen, y tienen razón, que esa distancia 
dificulta  que  puedan ir  a  visitarlos.  Pero  cuando reciben,  abrazan  y  homenajean  a  Arnaldo
Otegui, se olvidan que hay más de 800 personas a dos metros bajo tierra asesinadas por sus
cómplices, mientras sus hijos se preguntan por qué no están. Por lo tanto no hablen ustedes de
sensibilidad o de insensibilidad”. 

15 – DECLARACIÓ POLÍTICA DEL GRUPO MUNICIPAL GAVÀ, SÍ SE PUEDE EN 
DEFENSA DE LAS TRABAJADORAS/ES DEL ÁMBITO DEL TRABAJO DEL HOGAR 
Y DEL CUIDADO DE PERSONAS
 
Las  personas  que  trabajan  en  el  hogar,en  trabajos  de  limpieza  y  cuidados,  constituyen  un
colectivo invisibilizado y que sufre los efectos de la desigualdad de un sistema que prioriza el
capital antes de que los cuidados, que hace más grandes las diferencias entre las trabajadoras/es
respecto al sueldo, y además niega oportunidades de formación, cotizaciones y la imposibilidad
de acceder a las prestaciones por paro.
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Actualmente,  las condiciones de trabajo de este sector vienen reguladas por el Real Decreto
1620/2011 que entró en vigor el enero del 2012. A pesar de que este decreto reconoce el ámbito
de trabajo del hogar como un ámbito plenamente laboral, este trabajo continúa como un sistema
especial dentro del Régimen General de la Seguridad Social, y todavía se mantienen aspectos
muy negativos cómo son la posibilidad de poner fin a la relación laboral sin la justificación
debida, la exclusión de la prevención de riesgos laborales, del Fondo de Garantía Salarial y, muy
especialmente, la exclusión de la prestación de paro y otras coberturas, como la de maternidad.
 
Con este  contexto,  y  tal  como está  planteada la  normativa actual,  se  incentiva la  economía
sumergida  y  se  favorece  la  dependencia  económica  de  las  trabajadoras/es  del  sector,
mayoritariamente mujeres, de las administraciones públicas, mediante los servicios sociales o de
la  pareja  (casi  siempre  masculina).  Especialmente  por  el  hecho  de  no  tener  cubiertas  sus
necesidades económicas, por la precariedad de sus condiciones salariales (sin reconocimiento de
los días de vacaciones u horas extras, entre otros) y por el hecho de no tener derecho a las
prestaciones por el paro por maternidad o derecho a la baja por enfermedad desde el primer día.
Igualmente, debido a la carencia de control laboral dentro de los hogares y a la inexistencia de
contratos por escrito en muchas ocasiones. Especialmente remarcable es la vulnerabilidad en la
cual se encuentran las trabajadoras internas, y la nula protección que ofrece la normativa ante
esta mayor exposición a abusos y a peores condiciones laborales.
 
Por otro lado, en 2011 la Organización Internacional del Trabajo (OIT) aprobó el convenio 189
que trata sobre el trabajo digno para las personas trabajadoras del hogar, y que entró en vigor en
2013.
 
Por primera vez, gobiernos, personas empleadoras y trabajadoras acordaron unas condiciones
mínimas internacionales destinadas a mejorar la vida y los derechos laborales de las personas
trabajadoras del hogar, poniendo sobre la mesa la necesidad de igualar sus derechos a los del
resto de personas trabajadoras. El acuerdo, firmado a la 100ª Conferencia de la OIT en Ginebra,
reconoció el trabajo del hogar, “infravalorado, explotado e invisible” que realizan principalmente
“mujeres  y  niñas”.  Muchas  de  ellas  son  migradas  o  migrantes,  se  encuentran  en  situación
desfavorecida y “particularmente expuestas a la discriminación en cuanto a las condiciones de
contratación y de trabajo, así como a otros abusos de los derechos humanos”.
 
El convenio es un tratado internacional vinculante para los estados miembros que lo ratifiquen,
cosa que no ha hecho todavía el Estado español.
 
Ante esta situación,  la ratificación del  convenio 189 del  OIT sobre el  trabajo digno por los
trabajadores y trabajadoras domésticas, si bien no cubriría la totalidad de las demandas de las
trabajadoras  del  hogar,  significaría  una  incuestionable  mejora  de  las  condiciones  de  trabajo
dentro del sector, dado que el convenio 189:
 
-Garantiza el reconocimiento efectivo del derecho de negociación colectiva
 
-Da  preferencia  a  los  contratos  escritos  en  conformidad  con  la  legislación  nacional  o  con
convenios colectivos.
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-Garantiza el descanso diario de las trabajadoras, incluidas las que residen en el hogar por el cual
trabajan, y que no estarán obligadas a permanecer en el hogar o a acompañar a los miembros del
hogar durante los periodos de descanso diarios y semanales o durante las vacaciones anuales.
 
-Asegura  la  igualdad  de  tratamiento  entre  las  trabajadoras  domésticas  y  las  trabajadoras  en
general en relación a las horas normales de trabajo, la compensación de las horas extraordinarias,
los periodos de descanso diarios y semanales y las vacaciones anuales pagadas. (Artículo 10)
 
-Asegura que las trabajadoras domésticas disfruten de condiciones no menos favorables que las
condiciones aplicables a las trabajadoras en general con respecto a la protección de la seguridad
social (Arte. 14). Lo que tendría que significar el fin del sistema especial discriminatorio para las
trabajadoras del hogar.
 
-Facilita la inspección del trabajo, la aplicación de las normas y las sanciones, fijando incluso la
necesidad de especificar las condiciones de acuerdo con las cuales se podrá autorizar el acceso al
domicilio del hogar (Art.17 p.2 y 3).
 
En este sentido y recogiendo esta petición el Parlamento Europeo aprobó en 2016 uniforme de
Syriza y PODEMOS para que los estados miembros reconozcan bajas, cotizaciones, vacaciones
o convenios laborales a las/os empleadas domésticas (88% mujeres en la Unión; más del 90% en
España). Este colectivo está integrado por 67 millones de empleadas del hogar en Europa.
 
Poco antes ese mismo año, y en el marco del Día Internacional de laTrabajadora del Hogar(30 de
marzo),  el  grupo  parlamentario  PODEMOS-En  Comú  Podem  presentó  una  propuesta  de
resolución en el  pleno del  Congreso de los  Diputados para  instar  al  Gobierno a ratificar  el
Convenio 189 de la OIT.
 
La propuesta de Podemos, a pesar de no contar con los votos favorables del PP, fue aprobada con
los votos a favor de PODEMOS, PSOE, ERC, Democracia y Libertad, Cs,  PNV y el grupo
mixto.
 
Las recomendaciones del convenio deberían entrar en vigor en marzo de 2017 como muy tarde,
algo que evidentemente no ha sucedido. La mayoría del Partido Popular en el Senado bloqueó en
la Comisión de Empleo del Senado la moción presentada por Unidos Podemos.
 
Por todo lo expuesto el grupo municipal Gavà, Sí se puede propone al Ayuntamiento de Gavà la
adopción de los siguientes:
 
ACUERDOS:
 
Primero.-Instar al Congreso y al Gobierno del Estado Español a:
 
a. Ratificar de forma inmediata el Convenio 189 del OIT, que obliga a la equiparación de los
derechos laborales de las personas trabajadoras del  hogar a los del  resto de trabajadoras del
Régimen General de la Seguridad Social.
 
b. Eliminar el Sistema Especial de la Seguridad Social para las personas trabajadoras del hogar y
a su incorporación inmediata al Régimen General de la Seguridad Social, por la igualdad de
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derechos  con  el  conjunto  de  las  personas  trabajadoras.  Haciendo  especial  mención  a  la
equiparación en el derecho a la prestación de paro, la cobertura de maternidad, las prestaciones
por  incapacidad  laboral  transitoria;  así  como la  introducción  de  medidas  correctoras  en  las
cotizaciones para garantizar el derecho a una jubilación digna.
 
c. Eliminar la finalización del contrato por libre dejación –que equivale a un despido libre–, y
que se garantice la protección de los derechos fundamentales de las personas trabajadoras
 
d. Cumplir con la obligatoriedad de que todos los contratos sean por escrito,para garantizar los
derechos laborales de todas las personas trabajadoras del hogar y, especialmente, para facilitar el
acceso a la regularización administrativa y para evitar la irregularidad sobrevenida.
 
e. Flexibilizar los requisitos y trámites previstos en la Ley de Extranjería para la obtención y
renovación de las autorizaciones de residencia y trabajo.
 
Segundo.-Trasladar  este  acuerdo  a  los  grupos  políticos  del  Congreso  de  los  Diputados  (y
Diputadas), a los grupos políticos del Parlament de Catalunya, al Gobierno de España y al de la
Generalitat de Catalunya, a los Consejos Comarcales y a las Asociaciones o Federaciones de
Municipios de Catalunya y España.
 
Tercero.- Comunicar este acuerdo a toda la ciudadanía a través de todos los medios municipales:
televisión, prensa digital y en papel, radio, internet y cualquiera otro medio de comunicación 
municipal, a todas las entidades locales que trabajan con personas trabajadoras del hogar y de las
cuidados, y a las asociaciones feministas de Gavà y de la comarca.
 

La declaració política va ser aprovada per catorze (14) vots a favor (8 PSC, 3 ERC, 2 GSSP i 1
CiU -Sr. Rafanell), cap en contra i cinc (5) abstencions (3 C's i 2 PP) , donant-se per tant el vot
favorable de la majoria simple (més vots afirmatius que negatius) dels membres de la Corporació
presents –en aquest moment– a la sessió (19), quòrum que, amb caràcter general, exigeix l'art.
47.1 de la Ley 7/1985, de 2 de abril, Reguladora de las Bases del Régimen Local, i l’art. 114.1
del Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei municipal i
de règim local de Catalunya.

En el torn d'intervencions, el Sr. Rafanell va anunciar que votaria a favor d'aquesta declaració. 
A continuació va intervenir el Sr. Llobet, regidor del PP, qui va dir que és un tema complex i que
el seu grup s'abstindria. El govern espanyol no ratifica aquest conveni de la OIT perquè xoca
amb diferents legislacions sectorials espanyoles, només ha estat ratificat per 22 països des de
2003, 6 d'ells de la Unió Europea, i això demostra que deu haver alguna dificultat per ratificar
aquest conveni.
Es continuaria treballant per millorar la contractació de les empleades de la llar, però s'ha de
tenir  en  compte  que  moltes  vegades  la  problemàtica  no  és  tant  de  grans  empreses  o
d'ajuntaments, sinó que és dels propis ciutadans que han de contractar aquestes persones,  per
tant, el seu grup s'abstindria a la votació. 

A continuació, el Sr. Massana, del grup municipal d'ERC va comentar que cal demanar al govern
central  la  ratificació d'aquest  conveni.  Va preguntar  que  com podia  ser  que  encara  continuï
aquest  col·lectiu  dintre  d'un  règim especial  de  la  Seguretat  Social  i  com era  possible  que
s'incentivés  l'economia  submergida  i  s'afavoreixi  la  cruel  dependència  econòmica  d'aquestes
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treballadores. També va preguntar com no es tenia vergonya de mantenir-les en una precarietat
absoluta, per no parlar que la majoria són dones i nenes en la major part migrants i sotmeses a 
tot tipus de discriminació i com podia ser que l'Estat espanyol no havia ratificat encara aquest
conveni.
Va finalitzar dient que la República seria feminista o no ho seria,  i construïda sobre la lluita
contra la precarització i la pobresa femenines, la garantia d'accés de les dones a tots els àmbits de
representació i presa de decisions, la igualtat salarial i garantia professional, l'eradicació de la
violència masclista i el dret a la maternitat i a decidir sobre el propi cos. S'estava debatent un nou
capítol sobre aquesta lluita i votarien a favor. 

A continuació el regidor de Ciutadans, Sr. Gavilán, va lamentar que no s''haguessin acceptat les
seves esmenes que buscaven votar a favor d'aquesta declaració política de la mateixa manera que
ja havien fet al Congrés dels Diputats. Va aclarir que Ciutadans estava a favor de la ratificació
del conveni 189 de l' OIT i de la recomanació núm. 201, però a la declaració presentada es
demanava que les treballadores de la llar tinguessin unes condicions de treball de les quals no
disposaven la resta de treballadors. Recolzen la igualtat i tots els treballadors han de tenir els
mateixos drets i deures, és igual una persona que ve a Espanya per a treballar a un restaurant, en
la construcció o en una llar. Tots deuen accedir a obtenir el permís de residència en les mateixes
condicions, i per tant el seu grup s'abstindria a la votació. 

Pel grup del PSC, el Sr. Diaz va anunciar que estaven d'acord amb aquesta declaració política i
creien que s'ha de ratificar el Conveni 189 perquè és un col·lectiu bastant invisible per moltes
raons, invisibilitzat per un sistema que prioritza el capital abans que les cures, i és de justícia i
viable fer-ho possible i eliminar també aquest sistema especial i votarien a favor. 

Per tancar, el Sr. Herrera va agrair als partits que van recolzar la moció, i en referència a la
intervenció del regidor del Partit Popular sobre la ratificació del Conveni per part de 22 països és
una mostra del sistema masclista i liberal en què convivim a Europa i a nivell mundial. Es un
sector que avarca a milions de dones i continua sense regular-se i amb unes condicions gairebé
d'esclavitud.  No  és  un  problema  només  d'aquí,  de  la  nostra  legislació,  és  un  problema  del
sistema. 

----------

Esgotats els assumptes a discutir, la Sra. Alcaldessa-presidenta dóna per acabada la sessió essent
les  20:50, de la qual cosa i del que s’hi ha dit, jo el Secretari en dono fe.

L'Alcaldessa

[SIGNATURE_FIELD_02]

                 El Secretari general      

[SIGNATURE_FIELD_01]
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